
16

11

1212
مرگ سالانه 700 ايرانى

به دليل مسموميت  با دارو
مرد 6 ميلياردى مشهد كلاهبردار 

حرفه اى بود
حرف هاى متفاوت جادوگر

درباره رأى كميته اخلاق

چرا «كلانترى» چراغ هاى رابطه را 
روشن نكرد؟

پيام هاى استعفاى 
«محمد درويش»

زندگى/ رادين مصطفوى: «محمد درويش» را به عنوان 
يكى از موفق ترين كارشناسان و كنشگران در حوزه حفاظت 
از محيط زيست مى شناسيم. اين نويسنده و روزنامه نگارِ 
حوزه طبيعت با نوشته هايش در ساليان گذشته، گام هاى 
خوبى در راستاى نهادينه كردن فرهنگ حفاظت از طبيعت 
در كشورمان برداشته است. اين پژوهشگر برگزيده كه داراى 
تأليفات زيادى در حوزه محيط زيست است، در چهار سال 
گذشته عهده دار مسئوليت دفتر آموزش و مشاركت هاى 
مردمى سازمان حفاظت محيط زيست بوده است. اتفاقاً 
يكى از وجوه تمايز «درويش» با ديگــران، ارتباط خوب و 
صميمى او با مردم بوده اســت؛ مردمانى كه راه آبادانى و 
ماندگارى محيط زيست كشورمان از ميان آگاهى زيست 

محيطى آنان مى گذرد.
روز گذشته خبر استعفاى محمد درويش باعث ناراحتى 
دوســتداران اين حوزه شــد. گويا چراغ هاى رابطه بين 
«كلانترى» رئيس جديد سازمان و او روشن نشده يا چنان 
كه پيداست، آقاى رئيس نخواسته اين چراغ ها روشن شود! 
متن استعفاى «درويش» داراى چند نكته مهم و راهبردى 
زيست محيطى اســت كه لازم اســت به آن توجه شود؛ 

بنابراين بهتر است بخش هايى از اين نامه را مرور كنيم:
جناب آقاى دكتر كلانترى؛ با سلام و احترام؛ دليل آنكه 
71 روز براى تقديم استعفاى خويش صبر كردم، آن بود 
كه اميدوارانه مى پنداشتم شما همان گونه كه به تمامى 
مديران پرديسان دست كم يك بار فرصت گفت و گوى 
رودررو را داديد، به محمّــد درويش هم چنين مجالى 
را مى دهيد. اما وقتى ديــدم حتى حاضر به گفت و گو با 
نمايندگان شوراى هماهنگى تشــكل هاى مردم نهاد 
سراسرِ كشور هم نشده ايد، به يقين رسيدم كه ممكن 
است تداوم حضورم در پرديسان به گسست بيشتر روابط 

سازمانِ مورد علاقه ام با مردم بينجامد؛
بنابراين ضمن تقديم استعفاى خويش، تقاضا دارد سه 

خواهشم را مورد مداقه قرار دهيد:
نخســت؛ از گســترش مكتب مدارس طبيعت تا آنجا 
كه توان داريد حمايت كنيد. اگر مى خواهيد ايرانى به 
ظرفيت 80 ميليون محيط بان بسازيد، راهش از حمايت 

عملى از توسعه مدارس طبيعت مى گذرد.
دوم؛ از تغيير مبلمان شهرى سزاوارانه حمايت كرده با 
نفى خودرومحورى، شرايط را براى جايگزينى موازين 
زيست محورى فراهم سازيد. اگر 93 درصد زنان و 86 
درصد مردان ايرانى به گفته وزير محترم بهداشت، دچار 
درجاتى از كم تحركى و چاقى هستند؛ اگر وزن متوسط 
دانش آموزان زير 12 سال ايرانى در طول يك دهه اخير 
دوبرابر شــده و اگر روزانه 50 ميليون ســاعت از عمر 
ايرانى ها - به ارزش سالانه 25 هزار ميليارد تومان - در 
ترافيك هدر مى رود، راهش از بهبود كيفيت خودرو و 
ساخت بزرگراه هاى بيشتر نمى گذرد، بايد به گسترش 
پياده راه و مسيرهاى ايمن دوچرخه سوارى همت كرد و 

خود و مديرانتان در اين حوزه پيشگام شويد.
سوم؛ با كنشــگرانِ حوزه محيط زيســت صبورانه تر 
برخورد كرده هرگز منتقدان خود را در هيچ حوزه اى از 
جمله GMO، با القابى چون نادان، احساسى يا سياسى 
خطاب نكنيد و به عنوان رأس ســازمان متولى محيط 
زيست ايران، لطفاً هواى احساســات پاكِ دوستداران 

واقعى و بى منت طبيعت وطن را داشته باشيد.

محيط زيست
فناورىارتباطات و اطلاعات

مهر: اگر تا به حال تصور مى كرديد كه كابل هاى فيبرنورى تنها براى دسترسى به 
اينترنت و انتقال داده قابل استفاده هستند، سخت در اشتباه بوديد. دانشمندان 
فناورى تازه اى را ابداع كرده اند كه با استفاده از آن مى توان حركت هاى غيرعادى 
در خطوط فيبرنورى را كه ناشى از وقوع زلزله هستند، شناسايى كرد و از اين طريق 
از چنين پديده اى در نقاط مختلف زمين مطلع شد. در روش يادشده از ليزر براى 
شناسايى حركت هاى كابل هاى فيبرنورى و ارسال اطلاعات مربوط به آن استفاده 
مى شود. از اين طريق هم مى توان شــدت زلزله رخ داده و هم جهت وقوع لرزش 

را شناسايى كرد.
سيستم جديد علاوه بر شناسايى انواع مختلف امواج لرزه اى، قابليت برآورد شدت تهديد و ميزان جدى بودن آن و همين طور تعيين 
موقعيت نسبتاً دقيق محل وقوع زمين لرزه را دارد. با استفاده از اين شيوه مى توان از وقوع زلزله در مناطقى مطلع شد كه با استفاده 

از روش هاى ديگر به دشوارى قابل تشخيص و شناسايى است.

شناسايى زلزله با كابل هاى فيبرنورى
 

فارس: احمد معتمدى، وزير اسبق ارتباطات درباره اجراى طرح رجيسترى گفت: 
اين طرح از يك سو به نفع مردم خواهد بود چراكه سرقت گوشى هاى تلفن همراه 
ديگر توجيه اقتصادى ندارد به اين دليل كه با اجراى اين طرح، همه گوشى هاى 
تلفن همراه قابل رهگيرى به صورت آنلاين هســتند. وى با اشــاره به پيگيرى 
سريع تر جرائم تلفنى با اجراى رجيسترى اظهار داشت: طرح رجيسترى قطعاً به 
نفع حاكميت نيز خواهد بود زيرا همانطور كه تعيين هويت صاحبان تلفن ثابت به 
راحتى صورت مى گيرد، با اجراى اين طرح، صاحبان گوشى هاى تلفن همراه نيز 
قابل تشخيص خواهند بود كه اين امر قطعاً به پيگيرى جرايم قضايى كمك شايانى 

خواهد كرد. معتمدى«جلوگيرى از ورود گوشى هاى تلفن همراه قاچاق به كشور» را سومين مزيت  اجراى طرح رجيسترى دانست 
و گفت: ورود كالاهاى قاچاق موجب عدم النفع دولت از درآمدهاى گمركى و مالياتى مى شود كه اثرات بسيار منفى را در پى خواهد 

داشت. به گفته وى، احراز اصالت و كيفيت   گوشى نيز از ديگر مزاياى طرح رجيسترى است.

مزاياى اجراى طرح رجيسترى

 زندگى/ رضا طلبى      «نهنگ آبى» 
باشــد يا نباشد چه فرقى مى كند؟ مهم 
اين اســت كه «نهنگ هــاى قاتل» در 
امواج ســهمناك فضاى مجازى جــولان مى دهند و 

كودكان و نوجوانان معصوم را شكار مى كنند. 
اين روزها با گســترش فضاى مجازى و گوشــى هاى 
هوشمند، بسيارى از خانواده ها تســلطى بر محتوايى 
كه فرزندانشان به دنبال آن هستند، ندارند و به همين 
دليل گاهى اوقات اتفاق هايى رخ مى دهد كه قابل جبران 
نيستند. در اين بين خانواده ها و مسئولان يكديگر را به 
نبود نظارت و فرهنگسازى مناسب در اين حوزه متهم 
مى كنند. ســقوط ناآگاهانه دو دختر نوجوان اصفهانى 
فعلاً آخرين نمونه دردناك از آسيب هاى اين حوزه است.

* كودك به بازى نياز دارد، اما ...
يك اســتاد دانشــگاه و جامعه شــناس در اين باره 
مى گويد: بــازى به عنوان شــغل كودك و اســباب 
بازى ابزار كار كودك اســت كه نخبگان اجتماعى و 
والدين بايد به آن توجه كننــد. دكتر «مجيد ابهرى» 
در گفت و گو با قــدس مى افزايد: خانواده ها بايد دقت 
كنند كه چه نــوع ابزارى را در اختيار فرزندانشــان 
قرار مى دهند؛ متأســفانه هجوم مغول وار بازى هاى 
رايانــه اى بــدون نظــارت و كنترل موجــب ايجاد 
هيجان هاى روحى، اضطراب، كابوس هاى شبانه در 
كودكان و نوجوانان مى شود وهمزمان با عوارض ياد 
شده خشونت را در ذهن و روح آن ها نهادينه مى كند.
ابهرى تصريح مى كند: در كشــور ما هر نوجوان با پول 
توجيبى خــود مى تواند انــواع بازى هــاى رايانه اى را 
خريدارى كند. از ســويى سن اســتفاده از گوشى هاى 
هوشــمند هم به هشت سال رســيده و تبديل به يكى 
از ســرگرمى هاى اصلى كودكان ايرانى شده است. اين 
آسيب شناس اجتماعى مى افزايد: چند ماه پيش به خطر 
گسترش بازى هاى رايانه اى بخصوص نهنگ آبى اشاره 
و عرض كردم كه سازنده اين بازى دانشجوى اخراجى 

روان شناسى بوده و 
هدف آن را پاكسازى 
جامعــه از افــراد بى 
فايــده و لاابالى بيان 
كرده است و در ضمن 
گفته است در قسمت 
بيست و ششم، كاربر 
وادار به خودكشــى 
مى شــود و در 50 

قسمت اين بازى ها، انواع خشونت تبليغ مى شود.
* سونامى فضاى سايبرى

دكتر ابهرى اظهار مــى دارد: 85 درصــد از بازى هاى 
رايانه اى داراى صحنه هــاى تيراندازى و آدم كشــى 
هســتند كه ترويج خشــونت و القاى قدرت نامحدود 
استكبار، اصلى ترين اهداف آن هاست. خانواده ها ضمن 
كنترل فرزندان خود نبايد به آن هــا اجازه دهند از اين 
ابزار استفاده كنند و در مدارس نيز بايد بازى هاى سنتى 
كه هم ورزش و هم ســرگرمى اســت به خانواده ها و 

فرزندانشان آموزش 
داده شود. از طرفى 
همزمــان بــا ورود 
فناورى به كشور نيز 
آموزش هــاى لازم 
داده نشــده است و 
به يك بــاره جامعه 
با ســونامى فضاى 
ســايبرى روبه رو 

شده است.
* بازى اى به نام «نهنگ آبى» وجود ندارد! 

اما يك كارشناس بازى هاى رايانه اى مى گويد: در حال 
حاضر بازى رايانه اى با عنوان «نهنگ آبى» در اينترنت 
پيدا نمى شود كه استفاده از آن در ايران كشته هم داده 

باشد.
«بابك كرباسى» دبير اسبق انجمن بازى سازان انقلاب 
اسلامى در گفت و گو با خبرنگار ما مى افزايد: مطمئناً 
فرمانده انتظامى استان اصفهان اگر علت خودكشى دو 

دختر نوجوان اصفهانى را به دليل انجام بازى رايانه اى 
نهنگ آبى بيان كرده باشد، بزودى اين گفته ها را تكذيب 
خواهد كرد؛ زيرا اساســاً «نهنگ آبى» نه تنها يك بازى 
رايانه اى نبوده اســت، بلكه امروز اصــلاً وجود خارجى 

نيز ندارد.
وى اظهار مى دارد: اصل ماجــراى «نهنگ آبى» بدين 
 Philipp) شرح است كه در سال 2013 فيليپ بوكين
Budeikin)، يك دانشــجوى روان شناســى روس 
 VKontakte در شــبكه اجتماعى روســى زبــان
(سرويسى شــبيه تلگرام يا وايبر با اين تفاوت كه اين 
شــبكه اجتماعى اصلاً در ايران فعاليت نداشته است) 
يك چالش نرم افزارى (شــبيه به عملكرد پرســش و 
پاسخ هاى محاوره اى در برخى روبات هاى تلگرام) را با 
نام Blue Whale با نيت شوم تكامل انسان و از بين 
بردن زباله هاى زيســتى (طبق گفته هاى خودش) در 
50 مرحله طراحى و پياده ســازى كرد. در اين چالش 
نرم افزارى كه متأسفانه با شيطنت چند رسانه فارسى 
زبان مانند بى بى سى فارسى، يورونيوز، راديو فردا و... 
به عنوان يك بازى رايانه اى در ادبيات فارســى مطرح 
شد، مخاطب بايد با همراهى چالش هاى ادمين ديوانه 
اين سرويس نرم افزارى، به مرحله آخر مى رسيد و در 
اين مرحله خــود را از بلندى به پاييــن پرت مى كرد. 
اينكه چرا با توجه به آنكه اين ســرويس اصلاً در ايران 
اجرا نشده و حتى در بلوك شرق نيز جمع شده است، 
امروز گفته شــده اين نوجوانان اصفهانى قبل از اقدام 
به خودكشــى در يك فايل صوتى اعــلام كرده اند به 
خاطر اســتفاده از يك بازى رايانه اى به زبان روسى(!) 
به نام نهنگ آبى خود را مى كشند، براى من عجيب و 
قابل تأمل است. به نظر مى رسد مديران محترم بنياد 
ملى بازى هاى رايانه اى بايد مجــدداً در خصوص اين 
اشتباهات خبرى براى مسئولان ذى ربط اطلاع رسانى 

كنند.
* اول فرهنگسازى، بعد موبايل بازى

كرباســى تصريح مى كند: بازى هاى رايانه اى كســب 

وكار بزرگى در كشور اســت و با اين گونه صحبت هايى 
كه مســتنداتى ندارد، اين بازار را كه مى تواند يك بازار 
فرهنگى محترم باشــد، با نگرانى روبه رو مى كنند. از 
طرفى برخى خانواده هاى ايرانــى درباره نحوه برخورد 
با فضاى مجازى، اسمارت فون ها، اينترنت، استفاده از 
بازى هاى رايانه اى و ... سواد رسانه اى لازم را ندارند و در 
حوزه فرهنگ بازى هاى رايانــه اى نيز همچون برخى 
موارد ديگرهمچون رانندگى يا استفاده از خودرو، ابتدا 
اصل موضوع وارد ايران شده است و سپس فرهنگ آن 

وارد خواهد شد. 
وى اظهار مى دارد: فناورى و رسانه هايى مثل اينترنت در 
شرايط كنونى در خانواده هاى ايرانى بدون هيچ نظارت 
و كنترلى و تنها به عنوان ســرگرمى هاى بى دردسر در 
اختيار گروه هاى ســنى مختلف قرار مى گيرند، بدون 
اينكه اســتانداردهاى بين المللى رعايت شــود. اما در 
مقابل در دنيا كودكان زير 12 سال نمى توانند از گوشى 
هوشمند و زير 15 سال از اينترنت آزاد، استفاده كنند، 
اما خانواده هاى ايرانى يك سيم كارت اعتبارى بى نام با 
چند هزار تومان شارژ اينترنت در اختيار فرزندانشان قرار 
مى دهند تا به عبارتى با آن سرگرم باشند و درخواستى از 
خانواده ها نداشته باشند، در صورتى كه به اين امر واقف 
نيستند كه فرزندشان از طريق اين سيم كارت و تلفن 
هوشمند خود به يك دنياى گسترده از اطلاعات، تصاوير 
و فيلم ها دسترسى دارد كه استفاده بدون كنترل از آن ها 
مى تواند منجر به بلوغ زودرس و جهش ذهنى خطرناك 

در كودكان شود.
كرباسى تصريح مى كند: نمى توان گفت فضاى مجازى 
فى نفسه فضاى نامناسبى است، اما متأسفانه در نحوه 
در اختيارگذارى و اســتفاده از آن، بيشتر مسئولان بى 
خيال هســتند و به جاى فرهنگسازى براى خانواده ها، 
تصميم هايى از جمله عرضه سيم كارت كودك را مطرح 
مى كنند در حالى كه ابتدا بايد سواد رسانه اى خانواده ها 
را با فرهنگســازى و اطلاع رســانى دقيق در اين حوزه 

افزايش دهند.

كارشناسان به خانواده ها و مسئولان  هشدار دادند

جوانان؛  قربانى چالش هاى فضاى مجازى
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زندگى شهيد حججى سريال مى شود

«هفتمين نامه جابر» 
در دست نگارش
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کوتاه و خواندنی

تسنیم: رئیس دانشگاه صنعتی امیرکبیر از برگزاری جلسه هم اندیشی گزینه 
پیشــنهادی وزارت علوم با رؤسای دانشگاه های کشور خبر داد. احمد معتمدی 
اظهار داشت: این جلسه در دانشگاه تهران برگزار شد. رؤسای دانشگاه ها و معاونان 

وزارت علوم در این جلسه دیدگاه  های مختلفی را ارائه کردند. 
معتمدی افزود: بنده دیدگاه  های منفــی در بین اعضای آموزش عالی در مورد 
ایشــان ندیدم. عمده نظرات درباره دکتر غلامی مثبت است و فکر می کنم رأی 

خوبی از مجلس کسب کند. 

غلامی رأی خوبی می آورد 

مهر: رئیس اتحادیه ناشــران ایتالیا می گوید کتاب هایــی که درباره موضوعات 
اجتماعی و سیاســی ایران توسط نویسندگان ایرانی نوشــته شده باشد، برای 
مخاطبان ایتالیایی جذاب است. آلفیری لورنزو گفت: ایتالیایی ها همه نوع کتاب 
می خوانند اما به کتاب های سیاسی علاقه بیشتری دارند. افتخارشان نیز این است 
که توانســته اند آثاری در نقد دولت خودشان بنویسند و منتشر کنند. آثاری که 
وضعیت اجتماعی سیاســی ایران در جهان را به نمایش بکشند، می توانند مورد 

توجه ناشران ایتالیایی برای ترجمه و انتشار باشند.

ایتالیایی ها مشتری کدام کتاب های ایرانی هستند 

فارس: علی ناظری، رئیس هیئت مدیره مجمع ناشران دفاع مقدس، در واکنش 
به ترکیب شورای برنامه ریزی نمایشگاه کتاب تهران گفت: هم اعضای این شورا از 
نظر سوابق مناسبِ چنین شورایی نیستند و هم ارشاد باید تعادل در تصمیم گیری 
را  رعایت کند. وی افزود: ما در ترکیب این شورا شاهد حضور افرادی از طیف های 
مختلفی که به انقلاب دلبستگی دارند، نیستیم و آن هایی که داعیه انقلابی بودن 
دارند، در این ترکیب جایی ندارند. حتی برخی از اعضای این شورا افراد مسلمانی 

هستند ولی داعیه انقلابیگری ندارند.

ارشاد تعادل در تصمیم گیری  را رعایت کند 

یک استاد دانشگاه در گفت و گو با قدس تأکید کرد 

مشکل بازی های ر  ایانه ای برای ورود به بازار جهانی 

 فرهنگ/ زهره کهندل  مســئول آموزش های الکترونیکی دانشــگاه علم و صنعت گفت: آموزش های 
الکترونیکی در دانشــگاه ها تبدیل به جایی شــده که فقط از دانشجو شهریه بگیرند. دکتر ناصر مزینی در 
گفت و گو با خبرنگار ما افزود: به دانشجوی الکترونیکی به عنوان دانشجوی شهریه پرداز نگاه می شود و آن طور 
که باید، به موضوع آموزش های الکترونیکی اهمیت داده نمی شود. مزینی در ادامه با اشاره به اهمیت حوزه های مرتبط با 
وب، صنعت بازی های رایانه ای را یکی از صنایع درآمدزا در جهان خواند و افزود: تولیدکنندگان بازی های ر  ایانه ای برای ورود 

به بازارهای جهانی مشکلات جدی دارند که یکی از دلایل آن، تحریم هاست. 
به گفته او، ارتباط ما با دنیا بر روی صنایع داخلی اثرگذار است. مثلاً باید به قوانین بین المللی کپی رایت و مالکیت معنوی 
پایبند باشیم اما نیستیم. مزینی با تأکید بر اهمیت پایبندی به قانون کپی رایت، خاطرنشان کرد: هم نظام حقوقی و هم 
نظام قضایی کشور باید همکاری کنند تا کسانی که در این حوزه سرمایه گذاری می کنند، مطمئن باشند که از نظر قانونی 

حمایت می شوند و سرمایه آن ها تهدید نمی شود. 
این استاد دانشگاه با اشاره به کسب درآمدهای بیشتر از طریق توسعه فناوری های روز، گفت: یکی از حوزه هایی که می تواند 
در این عرصه فعال باشــد، نوآوری های متکی بر حوزه وب اســت. وی مهارت افزایی در حوزه فناوری اطلاعات را ضروری 
دانست و افزود: می توان مشاغل زیادی را متناسب با این عرصه ایجاد کرد اما برای کسب و کارهای اینترنتی بسیار ضعیف 
عمل شده است و وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات اصلاً استراتژی دیجیتال ندارد که این  موضوع نگران کننده است. 
مزینی در پایان یادآور شد: در عرصه فناوری های مبتنی بر وب یا صنعت بازی های رایانه ای که نیازمند فکر و ایده های نو 

است، می توانیم ارزآوری خوبی برای کشور داشته باشیم و باید روی این عرصه سرمایه گذاری شود. 

دیــدگاه

نویسنده  می گوید

خبر

روایتی از علاقه مندان به زبان فارسی در صربستان 
مردم بلگراد آرزو دارند شیراز و اصفهان را ببینند 

تسنیم: رایزن فرهنگی ایران 
در صربســتان از تعــداد قابل 
توجه علاقه مندان به یادگیری 
زبان فارســی در این کشــور 
ســخن گفــت و افــزود: این 
تعداد در اروپا بی نظیر است و 
موجب شده است که ما دیگر 
برای آموزش فراخوان ندهیم. 

محســن سلیمانی، مترجم نام آشنا و رایزن فرهنگی ایران در صربستان، 
با بیان اینکه ما با صربســتان اشــتراکات فرهنگی زیادی داریم، گفت: 
دوســتان ما در گذشته پژوهشــی کرده اند و گفتند حدود 300 تا 500 
واژه آن ها قطعاً ریشه فارسی دارد و حدود هزار و500 واژه آن ها احتمالاً 
فارســی است. همین طور است برخی از ضرب المثل های صرب ها تقریباً 
ضرب المثل فارســی اســت. آن ها واقعاً به کشور ما علاقه مند هستند و 

به شدت از فرهنگ و هنر ایرانی استقبال می کنند. 
وی با بیان اینکه تعداد دانشــجویان علاقه مند به زبان فارسی و مردمی 
که در این کشور می خواهند زبان فارسی بیاموزند در اروپا بی نظیر است، 
گفت: در دانشــگاه 200 دانشجوی زبان آموز )زبان فارسی به عنوان زبان 
دوم( داریــم کــه این عدد غیر از بیش از 100 زبان آموزی اســت که به 
صورت آزاد فارسی را فرا می گیرند. این را هم بگویم که وجود این تعداد 
زبان آموز در شــرایطی است که ما آگهی نمی دهیم چون بعد از فراخوان 
عملاً نمی توانیم پاسخگوی استقبال آن ها در بلگراد و دیگر شهرها  باشیم. 
مردم صربستان با اشتیاق می گویند که آرزو دارند روزی ایران را ببینند؛ 

به ویژه اصفهان و شیراز ما را. 
سلیمانی با بیان اینکه از سال گذشته رایزنی فرهنگی ایران سعی کرد از 
ترجمه برخی آثار ادبیات معاصر ایران به زبان صربی حمایت کند، گفت: 
رمان »شــطرنج با ماشین قیامت« نوشته حبیب احمدزاده و »قصه های 
ســبلان« نوشــته محمدرضا بایرامی و »گزیده اشعار معاصر فارسی« و 

»گزیده داستان های کوتاه فارسی« با حمایت رایزنی ترجمه شده اند. 
رایزن فرهنگی ایران در صربســتان گفت: به دلایلی مانند وضع روحی 
مردم در صربســتان و مســائل 2 دهه اخیر، آن ها زیاد از ادبیات جنگ 
اســتقبال نمی کنند. البته اگر رمانی یا اثری نگاهی تازه به جنگ داشته 
باشــد، وضع فرق می کند. مثلاً چند نفر از نویسندگان صربستان متن 
انگلیســی کتاب »شطرنج با ماشین قیامت« را خوانده بودند و گفتند از 
این اثر خوششان آمده است. برای همین شاید برخی از آثار برگزیده دفاع 
مقدس ما برایشان جالب باشــد ولی نه همه آن ها. در صربستان بیشتر 
رمان های عاشقانه مربوط به روابط خانوادگی و فردی، زندگینامه ها و نیز 

آثار تاریخی خواننده دارد. 
وی با اشــاره به برگزاری نمایشــگاه کتاب بلگراد، گفت: معمولاً به چند 
شیوه می  توان با نشر یک کشور تعامل داشت: امضای تفاهم نامه با ناشران 
و اتحادیه ناشران آن کشــور، حمایت از ترجمه آثار به آن زبان، تشویق 
ناشران برای شرکت در نمایشگاه کتاب تهران و معرفی آثار 2 طرف به هم 
بــرای ترجمه به زبان های یکدیگر. رایزنی فرهنگی ایران در این یکی دو 
سال اخیر همه این راه ها را رفته است. ایران در سال گذشته مهمان ویژه 
نمایشــگاه بلگراد بود و امسال نیز غرفه ای نسبتاً بزرگ در این نمایشگاه 

دارد. 

تمدید ثبت نام جشنواره دانشجوی نمونه تا فردا 
فرهنگ: ثبت نام در بیست و ششــمین جشنواره دانشجوی نمونه تا سوم 
آبان ماه تمدید شد و بر اساس اصلاحیه آیین نامه جشنواره، دانشجویان فعال 
فرهنگی که در برگزاری نمایشگاه، اجرای نمایش و ساخت فیلم و همچنین 
برگزاری کرســی های آزاداندیشی فعالیت می کنند، شامل دریافت امتیاز 
خواهند شد. ثبت نام بیست و ششمین دوره این جشنواره از نیمه دوم مهرماه 
آغاز شده و تا روز چهارشنبه سوم آبان سال جاری ادامه خواهد داشت. بر 
این اســاس، دانشجوی نمونه به دانشجویی اطلاق می شود که در دانشگاه 
محل تحصیل خود بالاترین امتیاز را در زمینه های علمی و فرهنگی در میان 
شرکت کنندگان در جشنواره دانشگاهی کسب کرده  است. دانشجویان برای 
شرکت در جشنواره باید دارای حداقل معدل 16 برای کارشناسی، 17 برای 
کارشناسی ارشد، 16 برای کارشناسی ارشد پیوسته و دکترای حرفه ای، 17 

برای دکترای تخصصی و 15 برای دکتری تخصصی بالینی باشند. 
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 محبوبه رضوی نیا  سرهنگ بازنشسته ارتش، فرهنگ
طیب بقایی مقدم، رزمنده دلاوری اســت که در 
طی ســال های دفاع مقدس با تعــداد 126 ماه 
حضور فعال در مناطق عملیاتی و خنثی ســازی 
میادیــن مین از جملــه در »گروه مهندســی 
رزمی 411 بروجــرد گــردان 436« و »گردان 
مهندسی 430 لشکر30 پیاده گرگان« به خدمت 
مشغول بوده است. او این روزها مشغول گردآوری 
و نوشتن خاطرات خود با عنوان »وقتی سایه ها 

جان می گیرند« است. 

 به عنوان کسی که در میادین مهم جنگ 
حضوری فعال و مؤثر داشته اید، نگاه خود را 

به جنگ بیان کنید. 
شــاید در اوایل جوانی که جنگ شــروع شد و 
خسارات جبران ناپذیری به بار آمد، تا مدتی قضا 
و قدر در افکار من کمرنگ جلوه می کرد و روی 
کلمه شانس حساب بیشتری باز می کردم. اما با 
اتفاقاتی که برای من و همسنگرانم در طول دفاع 
مقدس افتاد، به این باور رســیدم که واژه شانس 
فقط یک کلمه اســت و به غلط در گفتار ما جا 

افتاده است. 
کســی که خالق این جهــان و کائنات بی کران 
می باشــد، مخلوقاتش را به امان خود رها نکرده 
و برای تمام موجودات بویژه انســان که اشــرف 
مخلوقات می باشــد، برنامه های مختلفی تدوین 
کرده اســت که ما هرچه در ایــن مورد تفکر و 
تعقل کنیم، باز هم به اسرار آن پی نخواهیم برد. 
جنگ میدان بزرگی بود بــرای تحقق و اجرای 
مأموریت های الهی و تأثیر آن ها بر سرنوشت ما. 

 در طــول دوران حضورتــان در جبهه 
اتفاقاتی را به یاد دارید که مؤید این دیدگاه 

باشد؟ 
در زمان معرفی خودم به فرمانده باقی مانده لشکر 
30 در گرگان، ایشان به من اطلاع داد که لشکر 
در منطقه بانه و ارتفاعات شیلر مستقر است و من 
در بعدازظهر همان روز می توانم با یک دســتگاه 
اتوبوس که بچه های لشــکر را به منطقه می برد، 

به آن ها بپیوندم. با رســیدن به منطقه از طرف 
فرمانده لشــکر، سرهنگ بهزاد باقری، اعلام شد 
که به عنوان معاون گردان مهندســی خودم را 
به گردان که در حوالی ســتاد لشکر بود، معرفی 
کنم. شب سوم سرهنگ مهدی افصحی، فرمانده 
گردان مهندسی، از ستاد لشکر برگشت و دستور 
داد که با یکی از بچه ها نزد ســتوان دوم کوثری، 
فرمانده گروهان دوم، برویم و با همراهی یک گروه 
تخریب یک دستگاه پل فلزی به طول 15 متر که 
روی رودخانه شیلر قرار دارد را بنا به دستور لشکر 

منهدم کنیم. 

با ابلاغ ســرهنگ همراه با راهنما ســوار تویوتا 
وانتی شــده و راهی محل مورد نظر شــدیم. دو 
سه کیلومتر که رفتیم، به روستای گرمک در دره 
شیلر رسیدیم و پس از آن به محل گروهان دوم 
رفتیم. به همراه یک گروه تخریب و با تجهیزات 
لازم به ســمت پل حرکت کردیم و پس از طی 
10 کیلومتر و عبور از دره ای که رودخانه شــیلر 
در آن جاری بود، حدود ساعت 11 شب به آنجا 
رســیدیم. منطقه گرمک و پل فلزی جزو خاک 
عــراق بود. تعدادی از نیروهای ارتش و ســپاه و 
بسیج در این قسمت مستقر شده بودند و به دلیل 
قبول قطعنامه باید به مرز باز می گشتند. بنابراین 

پس از عقب نشینی نیروها، بنا به دستور لشکر، 
پل باید تخریب می شد. نیروها از ابتدای شب با 
خودرو یا پیاده در حال عقب نشینی بودند و هر از 
گاهی هم گلوله های توپ و هم خمپاره دشمن در 
مسیر آ ن ها منفجر می شد. با شناسایی ای که روی 
پل انجام دادیم، بچه ها از ساعت یک بامداد تا 2 و 
نیم و در تاریکی مطلق نسبت به خرج گذاری در 

نقاط مشخص شده اقدام کردند. 
عقب نشــینی نیروها هم کمتر شده بود و گاهی 
گروهی ســواره یا پیاده عبور می کردند. پس از 
تمام شدن خرج گذاری و تست آن منتظر دستور 
لشکر برای تخریب شــدیم. تا اینکه ساعت 4 و 
نیم صبح به وسیله بی سیم دستور تخریب داده 
شد و بلافاصله بچه ها داخل چاله هایی که از قبل 
مشخص شده بود، پناه گرفته و مسئول تخریب 
با شارژ ماشین انفجار، دکمه آن را فشار داد اما با 

کمال تعجب تخریبی صورت نگرفت. 
یــک بار، 2 بار و چند بار این کار تکرار شــد اما 
تخریب انجام نشد که نشد. فوراً با ستوان کوثری 
و 2 نفر از بچه های کادر برای چک کردن مســیر 
کابل و محل خرج ها راهی پل شدیم. هوا کم کم 
رو به روشــنی می رفت که روی پل رســیدیم. 

صداهایی از زیر پل شنیده می شد. 
دقت کردم دیــدم ده پانزده نفــر از نیروها زیر 
پل و کنار آب در حال شست وشــوی صورت یا 
وضوگرفتن هســتند. به کوثری گفتم: اینا اینجا 
چی کار می کنن؟ خدا رحم کرد! اگه پل تخریب 
می شد، همه از بین می رفتن. آب هم می بردشون 
تو خاک عراق. در همــان لحظه خدا را هزار بار 
شــکر کرده و با صدای بلند فریاد زدم: خدا شما 
رو خیلی دوست داره. سریع بیایین بالا تا کار ما 
بیشتر از این طول نکشه. یکی از آن ها گفت: کار 
شما دیگه چیه؟ گفتم: تخریب پل! زود بیایین بالا. 
آن ها در حال آمدن و ما هم در حال چک کردن 
مسیر خرج ها بودیم. با بررسی دقیقی که انجام 
شد، فهمیدیم که مشکلی در کار نبود. همه چیز 
دقیقاً در سر جای خود قرار داشت! با شارژ مجدد 
و فشــار دکمه، خرج ها عمل کــرده و پل داخل 
رودخانه سقوط کرد. از این اتفاق احساس سبکی 

عجیبی پیدا کردم؛ یک شادی غیرقابل توصیف. 

 آیا این تفکر که تمام توجهات و تقدیر 
و تشــکرها تنها به سمت کســانی برود 
که اسلحه به دســت مقابل دشمن متجاوز 
نظر شما  به  جنگیده اند، صحیح اســت؟ 
تدارکات و پشت صحنه جنگ چقدر اهمیت 

داشته اند؟ 
به نظر من هر گاه از دفاع مقدس صحبت می شود، 
ناخودآگاه تمام افکار به سوی رزمنده ای می رود 
که اسلحه دست می گیرد و بنا به مأموریتی که 
دارد، عمل می کند و حمله می کند، پیشــروی 
می کند، می زند، می کشــد، مجروح می شــود، 
اســیر می شود، دشمن را به عقب رانده و مواضع 

او را می گیرد و... همه افکار، قلم ها و چشــم ها به 
او دوخته شده اســت و کمتر کسی می داند که 
بــرای حضور و وجود او در میدان جنگ چندین 
گروه می بایست او را پشتیبانی کنند. افرادی چون 
مهماتچی، توپچی، ترابری، مســئول تهیه جیره 
و آب، مســئول مخابرات و... حتی در این رابطه 
تعدادی هم زخمی ، اســیر و یا شهید می شوند 
اما متأســفانه بویژه از لحاظ جمع آوری خاطرات 
این افراد و حفظ و نگهداریِ آنچه دیده ، شنیده 
و انجام داده اند، کاری انجام نشــده و کارهایشان 
هیچ انعکاسی نیافته است و اگر هم یافته، خیلی 
کمرنگ بوده است. زحمات و نگرانی های خانواده 
رزمندگان هم که نقش تأثیرگذاری در پشــت 

جبهه داشته اند، از همین نوع است.

با سرهنگ طیب بقایی مقدم، رزمنده پیشکسوت دوران دفاع مقدس 

معجزه الهی را به چشم خود دیدم 

آنچه می خوانید

به نظر من هرگاه از دفاع مقدس 
صحبت می شــود ناخودآگاه تمام 
افکار به سوی رزمنده ای می رود 
که اسلحه دست می گیرد و بنا به 
مأموریتی کــه دارد، عمل می کند 
و کمتر کســی می داند کــه برای 
حضور و وجود او در میدان جنگ 
چندیــن گــروه می بایســت او را 

پشتیبانی کنند



قاب عکس

اختتامیه سی و چهارمین جشنواره فیلم کوتاه تهران
عکس: متین قاسمی

»هفتمین نامه جابر« در دست نگارش 

زندگی شهید محسن حججی سریال می شود  

فارس: نگارش سریال »هفتمین نامه جابر« به کارگردانی و نویسندگی رسول صانعی در دست تولید قرار 
دارد. مجموعه داستانی »هفتمین نامه جابر« در ۱۰ قسمت به نویسندگی و کارگردانی رسول صانعی درباره 
زندگی شهید محسن حججی )شامل نوجوانی، جوانی، خانواده، پدر و مادر و نهایتاً اسیری و شهادت( تولید 
خواهد شــد. بنا بر این گزارش، به تازگی تحقیق های قبل از نگارش فیلمنامه در نجف آباد اصفهان )محل زندگی شهید 
حججی(، کردســتان )محل اعزام و مانور(، سوریه )لشکر 8 نجف اشرف( و اهواز آغاز شده است و سریال تا پایان امسال 
مقابل دوربین خواهد رفت. همچنین نویسنده و کارگردان با خانواده و نزدیکان این شهید به گفت وگو نشسته  و اطلاعاتی 

را از آن ها به دست آورده است. 
هنوز بازیگر نقش شهید حججی انتخاب نشده  است و چند گزینه برای بازی در نقش این شهید وجود دارند. این گزینه ها 
شامل بازیگران حرفه ای و غیرحرفه ای می شوند اما شباهت صدا و چهره بازیگر مورد نظر به شهید حججی در اولویت قرار 
دارد. این سریال قصه های مختلفی دارد. یکی از داستان ها درباره شهید کاظمی فرمانده نیروی زمینی سپاه خواهد بود 
و دیگری درباره جدال بین 2 برادر اســت که یکی طرفدار داعش می باشد و دیگری طرفدار ایران. یکی از دلایل انتخاب 
عنوان »هفتمین نامه جابر« آن بوده است که »جابر« نام مستعار و پوشش دهنده شهید حججی در عملیات ها بوده است. 
لوکیشن های این سریال با بازسازی فضا در نجف آباد، نجف اشرف و سوریه خواهد بود و به دلیل مسائل امنیتی این احتمال 
وجود دارد تا بیابان های نطنز جایگزین سوریه )تصویربرداری سکانس شهادت شهید حججی در محل وادی العطشان( شود. 
سریال »هفتمین نامه جابر« برای سیمافیلم تولید خواهد شد و به مناسبت سالگرد شهادت شهید حججی از شبکه یک 

سیما به روی آنتن خواهد رفت.

پرده شیشه ای چهره - خبر

ایلنا: سخنگوی شورای صنفی نمایش می گوید: کف فروش همه فیلم ها بالاست 
به همین دلیل تغییری در اکران رخ نمی دهد. غلامرضا فرجی با اشاره به جلسه 
روز گذشــته این شورا، گفت: در این جلســه وضعیت فروش فیلم ها بررسی و 
مشخص شد که کف فروش همه فیلم ها بالاست. وی ادامه داد: به دلیل بالابودن 
کــف فروش فیلم ها اکران آن ها همچنان ادامه دارد و هیچ فیلمی در این هفته 
تغییر نمی کند. فرجی ادامه داد: فقط فیلم ســینمایی »رقص پا« به کارگردانی 

مزدک میرعابدینی از چهارشنبه این هفته اکران می شود.

امکان عوض کردن فیلم ها وجود ندارد 

مهر: افروغ در یادداشتی از نحوه تغییر اعضای شورای نمایش انتقاد کرد و گفت: 
با رجوع تصادفی به اینترنت متوجه شدم که اعضای جدید شورای پروانه نمایش 
معرفی شده اند. توقع بنده این بود که همان گونه که وزیر محترم و اسبق فرهنگ و 
ارشاد اسلامی )علی جنتی( شخصاً تماس گرفتند و از بنده دعوت کردند و بنده نیز 
فقط به نیت خدمت و حسب همین تماس شخصی این مسئولیت را پذیرفتم، برای 
تغییر بنده نیز تماسی گرفته و یا حداقل پیامکی زده شود. اگر اعضای تغییریافته 

را مطابق اصرار خود از قبل در جریان این تغییر قرار می دادند، فرهنگی تر نبود؟

انتقاد افروغ از نحوه تغییر اعضای شورای نمایش 

ایسنا: محمدحسین لطیفی، کارگردان تلویزیون و سینما، با اشاره به مشکلات 
سریال سازی، گفت: در گذشته نصف بودجه سریال برای بازیگران و نصف دیگر 
برای عوامل پشــت صحنه و مسائل دیگر هزینه می شد اما در حال حاضر ۶۵ تا 
۷۰ درصد بودجه برای بازیگر است اما عوامل پشت صحنه و کیفیت سریال چه 
می شــود؟ مسئولان صداوسیما هم می گویند ما 4 ماه بیشتر نمی توانیم حقوق 
بدهیم بنابراین تولید سریال در 4 ماه باید تمام شود و ۱۰ دقیقه در روز باید فیلم 

بگیرید. این به معنی نابودی سریال سازی در ایران است. 

نابودی سریال سازی را جدی بگیرید 
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گفت و گو

گفت و گوی قدس با ایرج زاد: 
»تابستان داغ« از بحران حرف می زند 

 حســین پورحسین  
متولد 28  ایرج زاد،  ابراهیم 
تیر۱۳۶۰ در شــهر مشهد، 
دارای دیپلــم کارگردانــی 
ســینما از هنرستان سوره 
مشــهد، به مــوازات دوره 
دیپلم موفق بــه گذراندن 

دوره یک ساله کارگردانی فیلم در انجمن سینمای جوانان مشهد شد. وی 
در ســال ۱۳8۰ به دانشگاه سوره اصفهان راه یافت و در سال ۱۳8۵ در 
رشته کارگردانی سینما در مقطع کارشناسی دانش آموخته شد. همچنین 
او از سال ۱۳8۶ عضو پیوسته »انجمن فیلم کوتاه خانه سینما« و از سال 
۱۳8۹ به شــکل رسمی عضو »آکادمی داوران« انجمن فیلم کوتاه خانه 
سینما گردید. ایرج زاد اولین فیلم بلند سینمایی خود را در تیر ۱۳۹۵ با 
نام »تابســتان داغ« مقابل دوربین برد. این اثر در همان ســال به بخش 
مسابقه سی و پنجمین جشــنواره فیلم فجر راه یافت و با نامزدی در ۱۳ 
رشته، رکورددار جشنواره فجر شد. »تابستان داغ« توانست سیمرغ بهترین 
فیلمبرداری و تدوین را از آن خود کند.  با او به گفت و گو نشســتیم تا از 

دشواری ساخت اولین کار بلند سینمایی اش بگوید. 

 سرمایه گذار  و تهیه کننده را چگونه برای کار اول راضی کردید؟ 
من 2 ســال درگیر فراهم کردن شرایط ســاخت فیلم اولم بودم و یکی 
از مهم ترین دلایلی که باعث شــد ســاخت آن طول بکشد، این بود که 
سرمایه گذاری که حضورش قطعی شده بود، از کار کنار رفت. من دوستی 
دیرینه ای با هومن بهمنش دارم و با یکدیگر هم دانشگاهی بودیم. اولین 
فیلم کوتاهم که جوایز زیادی گرفت را با او ساختم و در فیلم »تابستان 
داغ« نیز او اولین سرمایه گذاری و مجری طرحی در سینما را تجربه کرد. 
از سوی دیگر، خانم الهام فلاح که خودشان نویسنده هستند و همسرشان 

به قصه علاقه مند شده بودند، در بخش سرمایه گذاری ورود کردند. 

 چرا برای ســاخت اولین فیلم خود قصــه ای به این تلخی را 
انتخاب کردید؟ 

ممکن اســت خود من به عنوان یک شــخصیت حقیقی نقاط ضعفی 
داشــته باشم و اصلاً خلاف آنچه در فیلمم می گویم، رفتار کنم اما وقتی 
فیلمی می ســازید باید حقیقت را بگویید. در »تابستان داغ« از بحرانی 
حرف می زنیم که گریبانگیر جامعه امروز ماست. در فیلم »تابستان داغ« 
زوج هایی به نام های ایمان و سارا و همچنین فرهاد و نسرین را داریم که 
هر کدام یک فرزند دارند. یک زوج ما از طبقه پایین جامعه است که مادر 
نقش خود را برای مادری کردن پذیرفته اما مجبور است کار کند. ولی زن 
مربوط به زوج دوم که پزشک هستند، مادری را قبول ندارد و می خواهد 
شرایط اجتماعی خود را حفظ کند. 2 پدر هم داریم که یکی وجهه مثبت 
پدری است و دیگری منفی. اما توجه کنید که ایمان به زنش نمی گوید 
بنشین خانه و بچه مان را بزرگ کن بلکه می گوید برویم شهر خودمان تا 

والدینمان کمک کنند ولی سارا دوست دارد در تهران بماند. 

 هنر/ تکتم بهاردوست  در سال های اخیر با 
فراگیرشدن گوشی های هوشمند و همه گیرشدن 
شبکه های اجتماعی، در کنار همه محسنات، این 
پدیده های فناورانه البته لطمات جبران ناپذیری را 

مخصوصاً در حوزه هنر ایجاد کرده است. 
از جملة آســیب های این فضا امکان دسترسی 
غیرقانونی بــه آثار و تولیدات هنــری و تکثیر 
غیرمجاز تولیدات هنری بویژه در حوزه سینما و 

موسیقی است. 
به همین منظور کمیســیون هنر شورای عالی 
انقــلاب فرهنگی ضمن حمایــت از حضور آثار 
مختلف هنری در فضای اجتماعی، بر آن شده که 
صیانت از حقوق مادی و معنوی هنرمندان را با 
تشکیل شورایی به این منظور در دستور کار خود 
قرار دهد و همه تلاشش  نیز این است که بتواند 
با هماهنگی دستگاه های مسئول، فضایی را فراهم 
کند تا ضمن اســتفاده از ظرفیت های گسترده 
فضای مجــازی، حقوق هنرمندان و مخاطبان و 

تهیه کنندگان آنان نیز حفظ و رعایت شود. 

 حمایت نباشد، خلاقیت از بین می رود 
جواد فتحی، کارگردان ســری انیمیشــن های 
»دوران نامــزدی« که اثرش را در فضای مجازی 
منتشــر کرده اســت، در این باره می گوید: هر 
هنرمندی دوست دارد که هنرش را در جایی در 
معرض دید عموم بگذارد که هم مخاطب بیشتری 
داشته باشد و هم بتواند خیلی سریع تر این ارتباط 
را با مخاطب اثرش برقــرار کند و بازخوردش را 
هم بگیرد. حتی گاهی اوقات که بحث های مالی 
هم مطرح می شود، این سرعت در فضای مجازی 
مثل فروشــگاه هایی که آثار هنری را به نمایش 
می گذارند یا حراج هایی که از طریق شبکه های 

مجازی انجام می شود، خیلی بیشتر می شود. 
وی در ادامه با اشــاره بــه اهمیت رعایت حقوق 
معنوی صاحبان آثار اصلی هنری، ادامه می دهد: 
نکته ای که در این فضا قابل تأمل است، بحث حق 
و حقوق صاحب اثر اســت. کدام هنرمند دوست 
دارد اثرش را در جایی مثل یک گالری که هیچ 
نگهبان و کنترلی برآن وجود ندارد، بگذارد؟ این 

نکته ای اســت که برای خیلی از هنرمندان که 
بحث مالی آثارشــان مطرح است، حائز اهمیت 

می باشد. 
فتحی با تأکید بر ایــن نکته که فضای مجازی 
فرصت خیلــی خوبــی بــرای هنرمندانی که 
می خواهند زود مطرح و دیده شوند، فراهم آورده 
است، اضافه می کند: ولی از این قضیه که بگذریم، 
بحث تعاملات مالی پیش می آید و در اینجا این 
نکته حائز اهمیت است که قرار است این  حقوق 
به چه کسی تعلق گیرد. این کارگردان که خود 
در فضای مجازی فعالیت دارد و به خوبی با مزایا 
و معایب حضور در این فضا آگاه است، می افزاید: 
اصلاً صحبت بر سر این است که آیا صِرف اینکه 
یک اثر در فضای مجازی در اختیار همگان قرار 
دارد، این اجازه را به مخاطبان می دهد که به هر 
شکلی و با هر عنوانی از آن استفاده کنند، آن هم 
بدون آنکــه حق و حقوق مادی و معنوی آن اثر 
و صاحبــش را در نظر بگیرند. قطعاً این یکی از 

دغدغه های هنرمندانی است که آثارشان می تواند 
جریان ساز باشد. متأسفانه این موضوعی است که 
سال هاست مطرح شده و هنوز هم قدم مؤثری در 

این مورد برداشته نشده است. 
وی در ادامه می گوید: هنرمندی که نتواند از حق 
و حقوقش بهره مند شود، تا چه زمانی می خواهد 

به خود این اجازه را بدهد که آثارش را در این فضا 
ارائه کند. اگر این اطمینان سلب شود، بحث بروز 
خلاقیت ها در فضاهای مجازی کلاً به فراموشی 
سپرده می شود و این تعامل دوسویه هم به تدریج 
از بین خواهد رفــت و دیگر هنرمندی نخواهد 
توانست مانند گذشــته به روز باشد. تنها چیزی 
که می تواند به این قضیه کمک کند، فقط حفظ 

حقوق مادی و معنوی صاحب اثر است. 
فتحی با تأکید بر اینکه نظارت بر این حوزه بسیار 
مشــکل اســت، ادامه می دهد: مشکل اصلی در 
فضای مجازی و چیزی کــه قبل از حمایتِ اثر 
آن را تهدید می کند چیزی به اسم کپی، دانلود یا 

حتی جعل آثار است. 
من بعید می دانم که بشود کلاً این فضا را از بین 
برد ولی بالاخره با یک سری تمهیدات می توانیم 
آن را کاهش دهیم. تصورم بر این است که شاید با 
وجود یک فرهنگ سازی درست برای دانلود های 
قانونی بشود تا حدودی این مشکل را حل کرد که 

البته این اطلاع رسانی و فرهنگ سازی می تواند از 
طریق خود صاحبان آثار و یا رسانه های مختلف 

باشد. 

 فرهنگ سازی کنیم 
یک فعال فرهنگی و هنری دیگر که او نیز در این 
فضا حضور و فعالیت حرفه ای دارد، بر اهمیت کار 
فرهنگی برای کاهش  بهره برداری های غیرمجاز از 
آثار هنری در فضای مجازی تأکید می کند.  امین 
زند، مدیر شبکه اجتماعی کلک خیال، با اشاره به 
موفقیت های فضای مجازی در پیشرفت و معرفی 
هنرمندان به دنیا و البته به مخاطبان آثارشــان، 
می گوید: قبل ترها جایی برای معرفی بیشــتر و 
بهتر آثار مختلف هنری بــه مخاطبان نبود. اما 
در این سال ها که فضای مجازی گسترده شده و 
دستیابی مخاطبان و صاحبان اثر را سریع و ساده 
کرده است، همه می توانند با به اشتراک گذاشتن 
آثارشــان در یک فضای دوستانه از دیدگاه های 
مختلف مطلع شوند. ولی بحثی که همیشه در این 
باره مطرح بوده و هست، حقوق مادی و معنوی 
هنرمندان و از همه مهم تر بحث بی نتیجه بودن 
موضوع کپی رایت است که البته این به یک هنر 

خاص هم منحصر نمی شود. 
وی می گوید: متأســفانه ما در همه این سال ها 
کاری برای فرهنگ ســازی این قبیــل کارها و 
جلوگیری از ضایع شدن حق و حقوق هنرمندان 
انجام نداده ایم. اگر به همین شکل پیش برویم، 
به زودی باید شاهد به فراموشی سپردن خلاقیت 
و تبادل نظرات هنرمندان در عرصه های مختلف 
باشیم و کار به جایی می رسد که هنرهای مختلف 
یک رویه ثابت را در پیش می گیرند و نمی توانند 
خودشــان را به روز کنند. ولی مسئله مهم تر این 
اســت که متولیان امر مثــل انجمن های هنری 
و وزارت ارشــاد باید با نگاه حرفه ای  تری به این 
موضوع بنگرنــد. به نظر من، اگــر ما به کمک 
ســامانه ای بتوانیم آثار کســانی که وارد فضای 
مجازی می شوند را ثبت کنیم و به آن ها شناسه 
اثر بدهیم، خــود این کار می توانــد از مالکیت 

معنوی اثر حمایت کند.

گزارش قدس از دستور کار کمیسیون هنر شورای عالی انقلاب فرهنگی 

تکثیر غیرمجاز، خلاقیت هنرمندان را می کشد 

آنچه می خوانید

هنرمنــدی کــه نتوانــد از حق و 
حقوقــش بهره مند شــود، تا چه 
زمانی می خواهد به خود این اجازه 
را بدهد که آثارش را در این فضا 
ارائه کند. اگر این اطمینان سلب 
شــود، بحث بــروز خلاقیت ها در 
فضاهای مجازی کلاً به فراموشی 

سپرده می شود
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خط حادثه

راز كريستالى چمدان مسافر مرموز 
دوغارون 

خط قرمز: مســافرى كه قصد 
داشت يك كيلو و 100 گرم ماده 
مخدر كريســتال را وارد كشور 
گمرك  مأموران  توســط  كند، 

دوغارون دستگير شد. 
به گــزارش خبرنگار مــا، اين 
مســافر، مواد مخدر كريستال 
را با ظرافتى خــاص، در جداره 
چمدان جاسازى كرده بود كه با 

هوشيارى ماموران گمرك دوغارون و به كمك تكنيك «ايكس رى چمدانى» 
كشف و متهم كه تبعه كشور افغانستان بود، تحويل مراجع قضايى شد.

«دى متامفتامين هيدروكلريد» يا به زبان عاميانه كريستال يك ماده قدرتمند، 
اعتيادآور، مخدر محرك و به شكل تركيبى و مصنوعى است.

متامفتامين جزو دسته مواد گروه «امفتامين» به شمار مى رود كه داراى اثرات 
محرك بسيار خطرناكى بر روى مغز انسان است.

كريستال به شكل بزرگ و شفاف و مانند كريستال هاى واقعى و به رنگ هاى 
صورتى، آبى و سبز يافت مى شود.

اين ماده همچنين به اســامى «مت»، «تينا» و در بعضــى مواقع «آيس» و 
«شيشه» شناخته شده است.

گمرك دوغارون يكى از مجهزترين گمركات با پيشــرفته ترين دستگاه هاى 
كنترلى در مرز ايران و افغانســتان اســت. اين گمرك براساس استانداردهاى 

جهانى از سگ هاى موادياب هم براى كشف مواد مخدر استفاده مى كند.
گمرك ايران رتبه نخســت جهانى را در مبارزه با مواد مخدر در ســال 2017 
كسب كرده و ماموران گمرك در سال جارى ميلادى براساس ارزيابى سازمان 

جهانى گمرك بيشترين تعداد كشف قاچاق مواد مخدر را داشته اند.

مقاومت كودك 5 ساله نقشه زن آدم ربا را 
نقش برآب كرد 

كه  جوانــى  زن  قرمــز:  خط 
قصد ربودن پســربچه پنج ساله 
كرمانشاهى را داشت، با مقاومت 
را  نقشه اش  نتوانســت  كودك، 

عملى كند. 
به گــزارش خبرنگار مــا، روز 
يكشنبه در حالى كه پسربچه 5 
ساله كرمانشاهى منتظر آمدن 

ســرويس براى رفتن به مهد كودك بود با زن جوان 25 ساله اى روبرو 
شد كه قصد ربودن او را داشت. 

كودك به محض دريافت اين موضوع، با سر و صدا و مقاومت خود باعث حضور 
مردم شد و همين مسئله زن را مجبور به فرار كرد كه با تلاش ماموران دستگير 

شد.
بنا به اين گزارش، پرونده به وسيله پليس آگاهى در دست پيگيرى است.

دانشجوى خاش زنده زنده 
در آتش سوخت 

ركنا: مصطفى خواجه داد دانشجوى دانشگاه آزاد اسلامى واحد خاش و فرزند 
يكى از جانبازان سرافراز ميهن اسلامى مان بر اثر حادثه جان باخت. 

وى كه دانشجوى ترم دوم رشته تربيت بدنى دانشگاه آزاد خاش بود با راه اندازى 
يك كارگاه قصد داشــت با كار و تلاش در كنار تحصيل كمكى براى معيشت 
خانواده اش باشد كه متأسفانه بر اثر حادثه و آتش سوزى در محل كارگاه دچار 

سوختگى شد.
اين حادثه چهار روز قبل در خيابان ابوذر خاش رخ داد و اين كارآفرين جوان 

در حين انجام كار دچار خسارت جانى شد.
همچنين چند روز قبل يك كارگر سختكوش در كارخانه سيمان خاش بر اثر 

حادثه ناشى از كار دچار نقص عضو شد.

سرنوشت شوم زن كارتن خواب 
در دزفول 

خط قرمز: يك بانوى ميانســال با وجود داشتن خانه و سرپناه در دزفول به 
كارتن خوابى روى آورده است. 

كارتن خوابى اين بانو در كنار خيابان در حاليكه كودكى خردســال را در كنار 
خود نگهدارى مى كند گله مندى شهروندان دزفولى را به دنبال داشته است.

رئيس اداره بهزيستى دزفول روز گذشته در خصوص اين زن كارتن خواب به 
ايرنا گفت: اين بانوى 50 ساله در حالى همراه با نوه خردسال خود در يكى از 
خيابان هاى اصلى شــهر دزفول كارتن خوابى مى كند كه خود داراى خانواده، 

شوهر و سرپناه مى باشد.
بانــوى كارتن خواب علت كار خــود را جمع آورى هزينــه لازم براى آزادى 

فرزندش اعلام كرد.

ساعت ديوارى 
نوزاد 2 ماهه زرندى را كشت

خط قرمز: رئيس مركز حوادث و فوريت هاى پزشكى زرند گفت: شب دوشنبه 
بر اثر بى احتياطى و اصابت ساعت ديوارى به سر نوزاد 2 ماهه زرندى، اين نوزاد 

جان خود را از دست داد. 
اكبر يزدان پناه با اشــاره به اين كه در اين حادثه بر اثر بى احتياطى نوزاد جان 
خود را از دست داده است، اظهار كرد: خواهر نوزاد 2 ماهه با پرت كردن ساعت 
ديوارى به ســمت نوزاد و برخورد ساعت با سر نوزاد باعث ضربه مغزى نوزاد 

شده است.
وى تصريح كرد: در ســاعت 21 شب دوشنبه پس از اطلاع رسانى خانواده اين 
نوزاد دو ماهه بابت اين حادثه، مأمورين مركز حوادث و فوريت هاى پزشكى زرند 
به محل حادثه رسيده و نوزاد را به بيمارستان امام على(ع) زرند منتقل كردند 

و پس از انجام اقدامات لازم مشخص شد كه نوزاد ضربه مغزى شده است.
وى خاطرنشان كرد: به دليل اين كه نوزاد جان خود را هنگامى كه به بيمارستان 
منتقل شده بود از دست داده بود شرايط اهداى اعضاى بدن اين نوزاد دوماهه 

فراهم نبوده است.
يزدان پناه با اشاره به اين كه برخى از اين آسيب ها از ديد والدين خطرناك نيست 
اما برخى از آن ها مانند ضرباتى كه به سر وارد مى شوند مى تواند موجب ضربه 
مغزى شــود، خاطرنشان كرد: خانواده ها براى جلوگيرى از عوارض مغزى بايد 
نكات ايمنى را رعايت و از علاي م ضربه مغزى در كودكان مطلع باشند و بدانند 

كه چه زمانى بايد به پزشك مراجعه كنند.

روزنــــامــــه  صـــبــح  ایـــــران

خط قرمز
12

لاستيك و بلبرينگ هاى قاچاق 
در مشهد متوقف شد

خط قرمز: مأموران پليس آگاهى خراســان رضوى در 
بازرســى از دو واحد باربرى و يك دستگاه وانت در شهر 
مشــهد، بيش از يك ميليارد ريال كالاى قاچاق كشف 

كردند.
فرمانده انتظامى خراسان رضوى با اعلام اين خبر گفت: 
مرحله ديگــرى از طرح مبارزه با قاچــاق كالا و ارز با 

بازرسى از باربرى هاى سطح شهر مشهد به اجرا درآمد.
وى اظهار داشت: در اين راستا كارآگاهان اداره مبارزه با 
قاچاق كالا و ارز دو واحد باربرى متخلف در خيابان هاى 
«حر» و «خلج» را شناسايى و در بازرسى از آنها 9 هزار 
عدد فيلتر بنزين و 108 حلقه لاستيك خودروى سوارى 

قاچاق كشف كردند.
سردار كريمى تصريح كرد: روز يكشنبه يكى از تيم هاى 
مبارزه با قاچــاق كالا و ارز پليــس آگاهى هم به يك 
خودرو وانت مشكوك شده و در بازرسى از آن 396 عدد 
بلبرينگ و 240 عدد پمپ بنزين خودروهاى ســوارى 

قاچاق كشف كردند.
فرمانده انتظامى خراسان رضوى با اشاره به اينكه ارزش 
كالاهاى كشف شده يك ميليارد و 170 هزار ريال برآورد 
شــده خاطرنشــان كرد: در اين رابطه سه نفر متخلف 
دستگير و پس از تشكيل پرونده براى سير مراحل قانونى 

به مقام قضايى معرفى شدند.

مرد 6 ميليارد ريالى كلاهبردار 
حرفه اى بود

خط قرمز: عامل كلاهبردارى 6 ميليارد ريالى در شهر 
مشهد دستگير شد. رئيس پليس آگاهى خراسان رضوى 
با اعلام اين خبر گفت: با دريافت مرجوعه قضايى مبنى 
بر كلاهبردارى با خريد موادغذايى، موضوع در دستوركار 

تيمى از كارآگاهان قرار گرفت.
وى افزود: در بررسى اظهارات شاكى پرونده كه مالك يك 
مغازه كلى فروشــى موادغذايى در محدوده بلوار مصلى 
شهر مشهد است، مشخص شد يك تبعه جوان خارجى 
به نام اصغر مدتى به صورت نقدى اجناس را خريدارى 
و پس از گذشت مدتى شروع به خريد چكى كرده و هر 
چند چك ها به موقع وصول مى شده ولى اخيراً مبلغ 6 
ميليــارد ريال موادغذايى كه به صورت چكى خريدارى 

كرده وصول نشده و اين فرد متوارى شده است.
ســرهنگ رزمخواه اذعان داشت: با راهنمايى مالباخته 
چهره فرضى متهم ترسيم و پس از چندين روز تحقيقات 
گسترده ميدانى به ســرنخ هايى از متهم دست يافتند 
كه حاكى از آن بــود كه اين فرد كلاهبردار با تبليغات 
گسترده در جرايد و روزنامه هاى كثيرالانتشار، در حال 
فروش موادغذايى كلاهبردارى شده در شهر مشهد است.
رئيس پليس آگاهى خراســان رضوى تصريح كرد: تيم 
رســيدگى كننده پرونده پس از يك ســرى تحقيقات 
پليســى، محل اختفاى اين فرد را در محدوده خيابان 
جلال شناســايى و در اقدامى غافلگيرانه با هماهنگى 
مقام قضايى او را دســتگير و اجناس كلاهبردارى شده 

را كشف كردند.
وى خاطرنشــان كرد: متهم پس از تشــكيل پرونده به 
شعبه 231 داديارى دادسراى عمومى و انقلاب معرفى 
شد كه بنا به احكام صادره قضايى اين متهم، براى انجام 

تحقيقات تكميلى در بازداشت پليس آگاهى است.

پرونده آپاچى سواران 
قاپ زن هنگام زورگيرى 

بسته شد
خط قرمز: پنج آپاچى سوار قاپ زن و دو عامل تهيه و 
توزيع قرص هاى توان افزاى غيرمجاز در مشهد دستگير 

شدند.
فرمانده انتظامى مشهد از دو عمليات ضربتى پليس براى 
مقابله با ســرقت هاى خيابانى و توزيع قرص هاى توان 

افزاى غيرمجاز در اين شهر خبر داد.
سرهنگ محمد بوستانى گفت: تيم هاى دايره تجسس 
كلانترى آبكوه پيگيرى پرونده را در دستوركار خود قرار 
دادند كه شاكيان زيادى با اعلام آن به فوريت هاى پليسى 

110 خواستار رسيدگى و مقابله با متهمان آن بودند.
وى افــزود: از چندى قبــل گزارش هايى مبنى بر قاپ 
زنى هاى تيزدستانه در حوزه استحفاظى كلانترى آبكوه 
به پليس اعلام شــد. بررســى هاى تيم دايره تجسس 
كلانترى آبكوه نشــان مى داد كه عاملان اين سرقت ها، 

مرتكب چند فقره زورگيرى از شهروندان نيز شده اند.
فرمانده انتظامى مشهد گفت: پليس در حالى متهمان را 
چهره زنى كرد كه آنان همچنان درخيابان هاى شهر با 

موتورسيكلت آپاچى قرمزرنگ جولان مى دادند.
سرهنگ بوستانى گفت: تيم كنترل نامحسوس كلانترى 
آبكوه سه تن از عاملان اين سرقت ها را در حال زورگيرى 
از يك شهروند به دام انداختند. از بازرسى بدنى اين افراد 
يك قبضه چاقوى 20 سانتى و يك قبضه چاقوى كوچك 
جيبى كشف شد. وى گفت: متهمان در تحقيقات اوليه 
با معرفى دو همدست ديگر خود اعتراف كردند كه با يك 
موتورسيكلت آپاچى سفيد رنگ نيز مرتكب گوشى  قاپى 
و زورگيرى از شــهروندان شده اند. در پى اين اعترافات، 
پليــس دو متهم ديگر پرونده را نيز دســتگير و از آنان 
چند دستگاه گوشى تلفن همراه مسروقه و اسپرى فلفلى 
كشف كرد. تحقيقات از اعضاى اين باند براى كشف ديگر 

اقدام هاى مجرمانه آنان ادامه دارد.
ســرهنگ بوســتانى در ادامه بــه گزارش هاى مردمى 
در خصوص توزيع قرص هاى محــرك و توان افزاهاى 
غيرمجاز در بين جوانان اشــاره كــرد و گفت: مأموران 
كلانترى مصلاى مشــهد دو متهم اين پرونده كه 40 و 
52 ساله هستند و ســوابق كيفرى متعددى دارند را با 
كنترل هاى نامحســوس خود دستگير كرد. در بازرسى 
بدنــى از اين افــراد 469 عدد قرص هاى تــوان افزاى 

غيرمجاز كشف شد.

خط قرمز: دزد حرفه اى كه شبيه مرد عنكبوتى از ديوار 
راست بالا مى رفت به خانه ها دستبرد مى زد، هنگام فرار از 
بالكن يك خانه در غرب پايتخت تعادلش را از دست داد و 

پس از سقوط جان باخت.
چندى پيــش خانواده اى بعد از بازگشــت از مهمانى به 
خانه شان در طبقه اول ساختمانى در غرب تهران، متوجه 

حضور افراد غريبه اى در آنجا شدند.
اعضاى خانواده كه بشدت وحشت زده شده بودند، با پليس 
تماس گرفته و كمك خواستند پيش از حضور مأموران 
اعضاى خانواده ســعى كردند با بستن راه هاى خروجى 
مانع فرار سارقان شــوند. در همين موقع دزدان شب رو 
كه متوجه حضور مــرد صاحبخانه و اعضاى خانواده اش 
شده بودند، به سمت تراس واحد طبقه دوم خانه رفتند 
و به پايين پريدند. در جريــان فرار دو نفر از آن ها دچار 
حادثه شدند كه يكى از آن ها با كمك همدستش از محل 

فرار كرد.
زمانى كه مأموران در محل حاضر شدند، دريافتند سارق 
مجروح به دليل شــدت جراحات فوت شــده اســت. با 

هماهنگى قضايى جسد سارق به پزشكى قانونى منتقل 
شد. مأموران با ورود به خانه شاكى و بررسى آنجا متوجه 
شدند هشــت ميليون تومان پولى كه او در خانه داشته، 

سرقت شده است.
با اين شكايت پرونده براى ادامه تحقيقات با دستور قاضى 
رسولى، بازپرس شعبه هشتم دادسراى ناحيه 34 تهران در 
اختيار پليس آگاهى تهران قرار گرفت. مأموران در جريان 
تحقيقات، هويت سارق فوت شــده را به دست آوردند و 
معلوم شــد او چند بار به اتهــام دزدى ازخانه ها به زندان 

افتاده و چند ماه قبل محكوميتش پايان يافته و از زندان 
آزاد شده بود.

تحقيقات در اين پرونده ادامه داشــت تا اين كه با گذشت 
چند ماه ازاين ماجرا، چند روز پيش ردپاى يكى از سارقان 

فرارى شناسايى و در مخفيگاهش بازداشت شد.
او با انتقال به پليس آگاهى، بازجويى شد و به افسر تحقيق 
گفت: من و همدســتانم، بعد از  آزادى از زندان باندى را 
تشكيل داديم، شبانه از ديوار خانه ها بالا رفته و از طريق 
بالكن وارد ساختمان ها مى شديم و در كمتر از 10 دقيقه 
محل طلاها را پيدا كرده و با سرقت آن ها فرار مى كرديم. 
در اين مدت از 50خانه ســرقت كرديم. روز حادثه با سر 
رسيدن صاحبخانه از محل فرار كرديم كه دوستم تعادلش 
را از دســت داد و وقتى روى زمين افتاد، جان باخت. من 
هم دو ماه در بيمارســتان بسترى بودم و بعد از بهبودى 
دوباره ســرقت هايم را با افراد ديگرى شروع كردم. متهم 

روانه زندان شد.
تحقيقات براى دستگيرى همدست فرارى او و رازگشايى از 

ديگر جرايمشان ادامه دارد.

 دزد حرفه اى كه شبيه مرد عنكبوتى از ديوار 
راست بالا مى رفت به خانه ها دستبرد مى زد، هنگام فرار از 
بالكن يك خانه در غرب پايتخت تعادلش را از دست داد و 

چندى پيــش خانواده اى بعد از بازگشــت از مهمانى به 
خانه شان در طبقه اول ساختمانى در غرب تهران، متوجه 

اعضاى خانواده كه بشدت وحشت زده شده بودند، با پليس 
تماس گرفته و كمك خواستند پيش از حضور مأموران 
هماهنگى قضايى جسد سارق به پزشكى قانونى منتقل اعضاى خانواده ســعى كردند با بستن راه هاى خروجى 

سقوط مرگبار دزد عنكبوتى در آخرين سرقت

خط قرمز: كشف هويت زنى كه جسدش 
پتوپيــچ و در يك كانــال آب در خيابان 
خواجه  عبداالله انصارى كشــف شده بود، 

رازگشايى از اين پرونده را محتمل تر كرد. 
صبح نهم شــهريور ماه امســال مأموران 
كلانتــرى 120 ســيدخندان در تماس با 
بازپرس كشيك قتل پايتخت، خبر كشف 
جســد يك زن را داخل كانــال آب كه از 
نزديكــى منطقه خواجه عبــداالله انصارى 

مى گذرد، اعلام كردند.
ساعتى بعد از اعلام خبر سجاد منافى آذر؛ 
بازپرس ششم دادسراى جنايى تهران كه 
در آن زمان عهده دار كشيك قتل پايتخت 
بود، در حالى كه دستورات لازم براى حفظ 
صحنه كشف جسد را به مأموران كلانترى 
داده بود، به همراه اكيپ تشخيص هويت 
آگاهى و كارشناســان پزشكى قانونى در 
محل حاضر شد و تحقيقات جنايى را آغاز 

كرد.
در بررســى اوليه مشخص شــد كارگران 
شــهردارى اولين افرادى بوده اند كه جسد 
زن را داخــل كانال آب ديده  و پليس را در 
جريان قرار داده اند. به اين ترتيب با كمك 
مأموران آتش نشــانى جسد از داخل كانال 

خارج شــد. در نهايت مشخص شد جسد 
متعلق به زنى حدودا 30ســاله اســت كه 
هيچ آثارى از درگيــرى روى بدن او ديده 
نمى شود و هيچ اوراق هويتى نيز به همراه 

ندارد.
جسد او داخل يك پتو پيچيده شده و در 
كانال آب انداخته شده بود. به اين ترتيب 
بازپرس ســجاد منافى آذر دســتور كشف 
هويت متوفى و علــت دقيق مرگ پس از 
انتقال جسد به پزشكى قانونى را صادر كرد.
ســرهنگ مــراد مــرادى، رئيــس مركز 
اطلاع رسانى پليس تهران نيز در اين مورد 
گفت: مقتول 45ســاله اســت و در داخل 
رودخانه محله سيدخندان پيدا شده است 
اما جزئيات بيشــترى در اين مورد منتشر 

نكرد.
اكنون درحالى كه 40 روز از كشف جسد 
گذشــته است و بررسى ها براى شناسايى 
هويت زن جوان و فردى كه او را به كانال 
آب انتقال داده است، ادامه داشت، ارتباط 
بين جســد و پرونده مفقودى، راز هويت 
او را فاش كرد. مشــخص شد مدتى پس 
از كشف جســد، زن ميانسالى به پليس 
مراجعه كرده و از ناپديدشــدن دخترش 

خبر داده است.
اين زن گفت: ما ساكن شهرستان هستيم 
و دخترم در پانســيونى در اطراف خيابان 
رســالت زندگى مى كرد. مدتى بود كه در 
شركتى در تهران مشغول به كار شده و از 
همان موقع به تهران آمده بود. در اين مدت 
تلفنى با من صحبت مى كرد اما مدتى قبل 
تماس هايش قطع شد و هرچه من تماس 

گرفتم، جواب تلفنش را نداد.
ناپديد شــدن ناگهانى او باعث شــد كه 
نگران شــوم و به تهران بيايم. در تحقيق 
از پانســيون محل سكونت دخترم متوجه 

شــدم او چندروزى اســت كه به آنجا هم 
نرفته است. نگران شدم و براى پيدا كردن 
دخترم به پليس مراجعه كردم. با توجه به 
اينكه احتمال مى رفت دختر گمشده به نام 
سارا، همان دختر جوانى باشد كه جسدش 
در كانال آب پيدا شــده بــود، از خانواده 
سارا خواسته شد براى شناسايى جسد به 
پزشكى قانونى بروند و به اين ترتيب هويت 

جسد مجهول الهويه برملا شد.
بــا مشخص شــدن هويت دختــر جوان، 
تحقيقات در رابطه با شناسايى عامل انتقال 

او به كانال و علت مرگ او ادامه دارد.

معماى قتل زنى كه در كانال آب رها شده بود

متهم به قتل پسردايى 
پاى پدربزرگش را وسط كشيد

 نقشه 4 آدم ربا را 
يك تصادف ناكام گذاشت

خط قرمز: پسر جوان كه در مراسم سيزده بدر دست به قتل پسردايى اش زده بود براى 
دفاع از خود پدربزرگش را پشت تريبون كشاند. 

روز 13فروردين ماه ســال 95پسر جوانى كه در جريان درگيرى در خانه پدربزرگش در 
لواسان از ناحيه شكم به شدت مجروح شده بود جانش را از دست داد. شواهد نشان مى داد 
عامل اين قتل خانوادگى پسر عمه مقتول است. آن ها بر سر درست  كردن جوجه كباب با 

يكديگر درگير شده بودند و متهم با تكه اى شيشه به شكم مقتول ضربه زده بود.
پدر مقتول به مأموران گفت: همه به خانه پدرم رفته بوديم. ناهار جوجه كباب بود و بعد 
از آن پدرم خواهرزاده ام را صدا كرد و مبلغى كه او براى خريد جوجه كباب هزينه كرده 
بود را به او داد. همين كار باعث شد پسرم پيش پدرم برود و به او اعتراض كند. چون او 
هم مبلغى از هزينه را داده بود. در اين بين خواهرزاده ام پســرم را هل داد و او را از خانه 

بيرون كرد.
پسرم مى خواست از روى در وارد شود كه شيشه بالاى در شكست اما خواهرزاده ام تكه اى 
شيشه برداشت و با آن ضربه اى به شكم پسرم زد و او را به قتل رساند. هرچند متهم به 
قتل بازداشت شد اما دست داشتن در اين جنايت را انكار مى كرد. او ديروز در شعبه دهم 
دادگاه كيفرى يك استان تهران به رياست قاضى محمدباقر قربانزاده محاكمه شد. ابتدا 

پدر و مادر مقتول براى متهم درخواست قصاص كردند.
سپس متهم در دفاع از خودش گفت: روز حادثه من هيچ ضربه اى به مقتول نزدم. وقتى 
او با پدربزرگم بگو مگو كرد پدربزرگ از من خواســت با پليس تماس بگيرم. اما چون 
گوشى دستم بود پسردايى ام فكر كرد از او فيلمبردارى مى كنم. او شروع به فحاشى كرد 
و من هم او را از خانه بيرون كردم اما وقتى او مى خواست از روى در داخل شود شيشه 
شكســت و به كمرش فرو رفت. متهم كه اشك مى ريخت ادامه داد: ما با يكديگر بزرگ 
شده بوديم و دليلى نداشت كه من او را به قتل برسانم. در پايان اين جلسه قضات دادگاه 

وارد شور شدند. 

خط قرمز: نقشه چهار مرد براى ربودن راننده پرايد را تصادف در خيابان ناكام گذاشت. 
چنــدى پيش مردى در تماس با پليس تهــران از ناكامى چهار مرد در ربودن او خبر داد. 
در ادامه مأموران ســراغ اين مرد در محله فدائيان اســلام رفتند. آن ها با حضور در آنجا با 
مردى روبه رو شــدند كه داخل خودروى پرايد به دستانش دستبند زده شده بود. خودرو 
پس از تصادف در خيابان متوقف شــده بود. مأموران دستبند او را باز كردند و مرد جوان 
براى تحقيقات به اداره پنجم پليس آگاهى تهران منتقل شد. شاكى به افسر تحقيق گفت: 
سوار بر خودروى پرايدم در حال بازگشت به خانه بودم كه خودروى پژويى سد راهم شد 
و مجبور به توقف شدم. آن ها چهار نفر بودند كه دو نفرشان با معرفى خود به عنوان مأمور 
مدعى شدند براى پيگيرى يك پرونده منكراتى عليه من، بايد همراهشان به كلانترى بروم. 
به آن ها گفتم اين موضوع صحت ندارد و من مزاحم كسى نشده ام، اما اين اصرار ها فايده اى 
نداشــت. به دستانم دستبند زده و دو نفرشان ســوار خودرويم شدند. دو نفر ديگر هم با 
خودرويشان ما را اسكورت مى كردند. مرد نجات يافته ادامه داد: از سمت شوش به فدائيان 
اســلام حركت كرديم. مرد آدم ربا به دليل سرعت بالايش در رانندگى با خودروى پرايدى 
تصادف كرد و متوقف شد. همان موقع راننده پرايد با پليس تماس گرفت تا براى بررسى 
وضعيت تصادف و ميزان خسارت خودرو به محل بيايد. آدم رباها نيز از ترس لو رفتن ماجرا، 

مرا رها كرده و گريختند.
با تشكيل پرونده قضايى، تحقيقات براى دستگيرى مأموران قلابى ادامه داشت تا اين كه 
چند روز پيش در جريان عمليات پليســى خودروى آدم رباهــا توقيف و يكى از آن ها 
بازداشت شد. او با انتقال به اداره پنجم پليس آگاهى تهران بازجويى شد و به افسر تحقيق 
گفت: من و همدستانم با جعل عنوان مأمور، شاكى را ربوديم تا از خانواده اش اخاذى كنيم، 

اما تصادف ما را در اجراى نقشه مان ناكام گذاشت.
با اعتراف متهم، سه همدست او نيز تحت تعقيب پليس قرار گرفتند و در عمليات جداگانه 
پليسى بازداشت شده و به جرايمشان اعتراف كردند و گوشى سرقتى نيز از آن ها كشف شد.

خط قرمز: مرد آبادانى زمانى كه براى فروش 
مواد مخدر در محل قرار حاضر شد، خود را در 
برابر ماموران پليس ديد و سعى داشت با سنگ 
پرانى به سمت خودروى پليس راهى براى فرار 

پيدا كند كه دستگير شد. 
مأموران كلانترى 18 ذوالفقارى در تماس هاى 
مردمى در جريان فعاليت مرد مواد فروشى در 

منطقه ســده آبادان قرار گرفتند و در همين 
راســتا تيمى از ماموران براى دستگيرى مرد 

جوان وارد عمل شدند.
مأمــوران پس از تحقيقات فنــى و با در نظر 
گرفتــن مرد مواد فروش موفق به شناســايى 
مخفيگاه متهم شــدند و در اين مرحله براى 
دستگيرى متهم دســت به كار شده و يكى از 

مأموران با متهم براى خريد شيشه و حشيش 
قرار ملاقات صورى گذاشت.

بدين ترتيب شامگاه جمعه 28 مهرماه متهم 
براى فروش مواد روبروى يك استخر در منطقه 
جمشــيدآباد حاضر شد و در حالى كه منتظر 
خريدار مواد مخدر بود متوجه حضور مأموران 
شــد و زمانيكه خود را در محاصره پليس ديد 
شــروع به ســنگ پرانى به ســمت خودروى 

ماموران كرد.
مرد مواد فروش براى فرار از دست ماموران ابتدا 
اقدام به پاره كردن بسته هاى مواد مخدر شيشه 
كرد و سعى داشت با درگيرى با ماموران راهى 
براى فرار پيدا كند كه در اين مرحله تيم پليسى 

موفق به زمينگير كردن متهم شدند.
بنا بــه اين گزارش، ماموران در بازرســى از 
متهم 33 ســاله مواد مخدر زيادى به دست 
آوردند و اين مرد با دستور مقام قضايى روانه 

زندان شد.

سنگ پرانى 
مرد 

موادفروش 
براى فرار 
از دست 

پليس



خط بين الملل

زنى دلقك شد تا هوويش را به قتل برساند 
خط قرمز: زن قاتلى كه 27 سال پيش با لباس دلقك، زن ديگرى را به قتل 

رسانده بود، پس از انجام آزمايش هاى «دى ان اى» شناسايى شد. 
در ســال 1990 ميلادى قربانى «مارلين وارن» 40 ساله در خانه لوكسش در 

پالم بيچ با شليك گلوله به صورتش به قتل رسيد.
قاتل وى هرگز پيدا نشد و جست  وجوهاى پليس براى يافتن ردى از قاتل بى 
نتيجه ماند تا آنكه بار ديگر پرونده قتل مرموز اين زن بازگشايى و ردپايى از يك 
دلقك بى نام و نشان در پرونده پيدا شد. اكنون پس از 27 سال زن ديگرى به 

نام «شيلا كين وارن» 54 ساله در ارتباط با قتل اين زن دستگير شده است.
بنا بر اطلاعات پليس، قاتل 27 سال پيش به خاطر علاقه اش به شوهر قربانى 
با پوشيدن لباس دلقك خود را به خانه قربانى رسانده و وى را به قتل رسانده 
اســت. اين زن قاتل پس از برداشتن مانع ازدواجش، با شوهر قربانى ازدواج و 
زندگى جديدى را آغاز مى كند. ازدواج قاتل با شوهر قربانى «مايكل وارن»63 
ســاله سبب شد تا پليس به وى ظنين شده و بار ديگر پرونده قتل بيوه وارن 
بازگشايى شود. بنا بر گزارش هاى پليس اين دلقك قاتل به زودى در دادگاهى 

درپالم بيچ محاكمه و به اعدام محكوم خواهد شد.

قاتل «شريان بند» 90 روز ديگر زنده مى ماند
خــط قرمز: حكم اعدام قاتل ســريالى زنان و دختران كه پس از شــكنجه 
قربانيانش، آن ها را به فجيع ترين شــكل كشته بود، با درخواست دادستان 90 
روز به تأخير افتاد.  «آنتونى شــور» 55 ساله كه به قاتل «شريان بند» معروف 
است، قراربود روز پنجشنبه با تزريق سم در زندان «تگزاس» اعدام شود، اما در 
آخرين لحظات با حكم قاضى به سلول زندان بازگردانده شد. براساس اطلاعيه 
زندان تگزاس، توقف اين حكم براى روشن شدن دخالت متهم در قتل يكى از 
زندانى ها رخ داده است. «شور» در فاصله سال هاى 1980 تا 1990، پنج زن و 
دختر نوجوان را پس از آزار و اذيت وحشيانه حلق آويز كرده بود. جنايت هاى اين 
تبهكار مخوف زمانى فاش شد كه او درجريان رسيدگى به پرونده آزار دو دختر 

نوجوان دستگير شد و در جريان بازجويى به قتل هاى سريالى اش اعتراف كرد.

شبح مرگ در ايستگاه هاى اتوبوس شهرى
خط قرمز: قتل هاى ســريالى يك «شــبح» در ايســتگاه هاى اتوبوس شهر 
«تامپا»ى فلوريدا، درحالى پليس را در برابر معمايى پيچيده قرار داده كه موجى 

از وحشت درمردم ايجاد كرده است. 
براســاس اعلام ســخنگوى پليس منطقه، قربانيان كه به فاصله چند روز و با 
شليك گلوله كشته شــده اند، همگى از مسافران اتوبوس هاى شهرى بودند و 
در نزديكى ايستگاه هاى اتوبوس به قتل رسيده اند. با توجه به اينكه شگرد همه 
جنايت ها يكسان است به نظر مى رسد قاتل يك تبهكار حرفه اى باشد كه بدون 

هيچ رد پايى به شكار طعمه هايش مى پردازد.
با توجه به اينكه هيچ ســرنخى براى شناسايى اين شبح سرگردان به دست 
نيامده است، رئيس پليس منطقه در فيلمى ويدئويى از قاتل خواست دست از 
جنايت هايــش بردارد و بيش از اين خانواده ها را داغدار و مردم را نگران نكند. 

قربانيان جنايت هاى اخير دو مرد 22 و 20 ساله و يك زن 30 ساله هستند.

نقشه قتل دختر 27 ساله كه ناخواسته باردار شد
خط قرمز: مرد وقتى از باردارى نامزدش باخبر شــد و نتوانســت او رامتقاعد 

به سقط جنين كند، با استخدام يك آدمكش به زندگى زن باردار پايان داد. 
به گزارش پليس ايالت «ايلينويز»، «درك پل سمير» 36 ساله متهم است با 
اجير كردن يك تبهكار، نامزد 27 ســاله اش را با شليك گلوله به قتل رسانده 
است. براساس گزارش پزشكى قانونى، به دنبال اين جنايت، مادر و جنين هر 
دو از بين رفته اند. مأموران پليس پس از تحقيقات تخصصى، ردپاى«سمير» 
را دراين ماجرا به دست آورده و او را دستگير كردند. او در اعتراف هايش گفت: 
«نامزدم مى خواست مرا با بچه پاگير خودش كند به همين خاطر دستور قتلش 

را دادم.» در پى اعتراف هاى او، قاتل شناسايى و دستگيرشد.
به گفته سخنگوى پليس، بررسى ها نشان مى دهد همسر سابق متهم نيز در 
زمان باردارى هدف ضرب و شتم افراد ناشناس قرار گرفته و سقط جنين كرده 
بود. دادگاه آمريكا، «ســمير» را به اتهام دو مورد قتل عمد به حبس ابد بدون 

بخشش محكوم كرد.

شكايت 38 زن از كارگردان معروف آمريكايى
خط قرمز: جيمز توبك كارگردان 
و فيلمنامه نويس هاليوودى متهم 

به آزار جنسى 38 زن شد. 
جيمز توبك نويسنده و كارگردان 
مشــهور كه نامزد شــدن براى 
جايزه اســكار را نيز در كارنامه 
دارد، از ســوى 38 زن بــه آزار 

جنسى متهم شد.
اين زنــان در گزارشــى كه در 

روزنامه لس آنجلس تايمز منتشــر شده است، مدعى شدند كه توبك با وعده 
ستاره كردنشان از آن ها سوءاستفاده جنسى كرده است.

توبك كه 72 ســال سن دارد تمام اين اتهامات را رد كرده و اعلام كرده است 
كه هيچكدام از اين زنان را نمى شناسد و اگر هم با آن ها ديدارى داشته، بسيار 
كوتاه تر از آن بوده كه به ياد بياورد. برخى از اين زنان صداى ضبط  شده خود را 
در اختيار روزنامه لس آنجلس تايمز قرار داده اند و در ميان آن ها برخى بازيگران 
آثار تلويزيونى از جمله ترى كان و اكو دانون در كنار لوييس پست گيتارنواز و 

خواننده گروه موسيقى «Veruca Salt» به چشم مى خورد.
اكون دانون درباره سكوت زنان در اين باره گفت: « آن ها مى خواهند كار كنند و 
در حرفه شان پيشرفت كنند. من خودم به همين دليل با آن كنار آمدم. چون 

اميدوار بودم كار ديگرى به من پيشنهاد شود.»
در روزهايى كه دنياى ســينما هنوز در شوك ناشى از افشاى رسوايى هاروى 
واينستين غول مشهور هاليوود به سر مى برد، خبر رسوايى توبك سروصداى 
زيادى به پا كرده است. هر چند توبك به شهرت واينستين نيست اما براى چهار 

دهه حضورى فعال و موفق در هاليوود داشت.
توبك سال 1974 با نوشتن فيلمنامه «قمارباز» به كارگردانى كارل رايس در 
هاليوود به شــهرت رسيد. او پس از آن در سال 1978 فيلمنامه «انگشت ها» 
را نوشــت و خودش بر صندلى كارگردانى آن نشست. او يكبار براى فيلمنامه 
«باگزى» به كارگردانى برى لوينسن و بازى وارن بيتى نامزد جايزه اسكار شد.

شگفت اينكه درست همانند ماجراى هاروى واينستين شايعه سوءاستفاده توبك 
از زنان براى دهه ها در هاليوود شنيده مى شد اما كسى به آن اعتنايى نمى كرد.
پس از انتشــار گزارش رسوايى توبك بسيارى از چهره هاى سرشناس هاليوود 
در شبكه هاى اجتماعى به سرزنش او پرداختند. براى نمونه پل فيگ كارگردان 
سرشناس در توييتر نوشت: «يكى از وظايف اصلى كارگردان ايجاد محيطى امن 
براى بازيگران است. جاى توبك در اعماق جهنم است.» جيمز گان كارگردان 
«نگهبانان كهكشان» هم در اين باره در فيسبوك نوشت: «براى 20 سال از هر 
موقعيتى استفاده كردم تا درباره جيمز توبك به مردم هشدار دهم. نمى توانستم 

جلوى كارهاى او را بگيرم اما مى توانستم به مردم هشدار دهم.»
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حمله به يك مدرسه در اروميه 
به خاطر آزار  دختر دانش آموز

ركنا: انتشــار خبر آزار و اذيت يك دختر دانش آموز 12 
ساله توسط سرايدار مدرسه باعث شد تا جمعى از مردم 

محلى به مدرسه حمله كنند. 
مصطفوى؛ مدير كل آمــوزش و پرورش آذربايجان غربى 
در ارتباط با اخبار منتشــر شده درباره درگيرى والدين با 
مســئولان مدرســه اى در اروميه كه به دليل آزار و اذيت 
دخترى توسط سرايدار مدرسه اى دخترانه رخ داده است، 
گفت: بنده و فرماندار اروميه در منطقه بوديم؛ اين مسئله 
مطرح شــده كه البته هنوز دقيقا مشخص نيست. اهالى 
منطقه احساساتى و خودشان وارد عمل شدند. خوشبختانه 
نيروى انتظامى در محل حضــور دارد و در حال برقرارى 
آرامش است.  وى افزود: به موضوع رسيدگى خواهيم كرد 
و قطعاً با موضوع به شدت برخورد مى كنيم؛ اما هنوز چيزى 

به اثبات نرسيده است.  
مديركل آمــوزش و پرورش آذربايجان غربــى ادامه داد: 
پرونده درگيرى اين خانواده با سرايدار در كلانترى تشكيل 
شده است. اميدواريم چيزى كه دهن به دهن مى چرخد، 

رخ نداده باشد. 
صمدى؛ معاون توسعه مديريت و پشتيبانى آموزش و 
پرورش آذربايجان غربى در همين رابطه افزود: والدين 
شكايت كردند، اما پدر رضايت داده است، اين در حالى 
اســت كه جوان هاى فاميل به مدرســه آمده و شلوغ 
كردند؛ پليس ضد شورش به دليل درگيرى پيش آمده 
در اطراف مدرســه به منظور كنترل اوضاع حضور پيدا 

كرده  است.
در همين راستا خبر رسيد كه سرايدار اين مدرسه ظهر 
روز دوشــنبه دستگير شده است. اين در حالى است كه 

تجمع از ساعت 15 آغاز شد.
رئيس پليس آذربايجان غربى هم گفت: حدود 200 تن از 
مردم محل ساعت 14 به مدرسه حمله كردند كه با اعلام 
مدير مدرسه پليس در صحنه حاضر شد و اقدام به متفرق 

كردن معترضان كرد.
ســردار اصلانى افزود: موضوع مربوط به 3 روز قبل بوده 
و خانواده دختر هيچ شــكايتى نداشــتند. به گفته وى 
جمعــى ازعناصر فرصت طلب در اين اجتماع مردمى به 
مدرسه حمله كرده و نسبت به تخريب شيشه ها اقدام و به 
3خودرو خسارت وارد كردند. عاملان تخريب ها شناسايى 

و توسط پليس دستگير شده اند. 

دستگيرى دو دزد مغازه 
موبايل فروشى 
خــط قرمــز: دو دزد 
نقشــه  حرفه اى در يك 
شــبانه با ورود به مغازه 
به  فروشى دست  موبايل 
سرقت 8 ميليون تومانى 
زدند.  ســرهنگ حسين 
بيــات مختــارى رئيس 
در  گفت:  نيشابور  پليس 
پى گزارش يك ســرقت 
از مغازه موبايل فروشى در 

خيابان 15 خرداد شهر نيشابور تيمى از مأموران كلانترى 
13 قــدس به همــراه تيمى از پليس آگاهــى وارد عمل 
شــدند.  وى افزود: در بررسى هاى به عمل آمده مشخص 
شد سارقان شبانه با ورود به داخل مغازه 15 گوشى تلفن 
همراه، تعدادى گوشى تعميرى، 12 عدد فلش و... به ارزش 

تقريبى 80 ميليون ريال سرقت كرده اند. 
ســرهنگ بيات مختارى تصريح كــرد: كارآگاهان دايره 
مبارزه با ســرقت پليس آگاهى با استفاده از سرنخ هاى 
بجامانده تحقيقات خود را آغاز و به متهم ســابقه دارى 
مظنون شدند.  وى عنوان كرد: تيم پليسى، متهم 28 ساله 
را با هماهنگى قضايى در يك اقدام غافلگيرانه دســتگير 
و در بازرسى از مخفيگاهش تعدادى گوشى تلفن همراه 
سرقتى همراه برخى لوازم جانبى كشف كردند.  وى بيان 
كرد: متهم در مواجهه با مدارك و مســتندات پليس به 
سرقت هايش با همدستى يكى از دوستان 27 ساله اش 

اعتراف كرد كه وى نيز دستگير شد. 

قاتل فرارى 
در پاكدشت دستگير شد 

خط قرمز: فرمانده انتظامى ويژه شــرق استان تهران از 
دستگيرى قاتل فرارى در شهرستان پاكدشت خبر داد. 

ســردار عبدالرضا ناظرى فرمانده انتظامى ويژه شرق استان 
تهران گفت: در پى اعلام مركز فوريت هاى پليسى 110 در 
خصوص وقوع يك مورد نزاع دسته جمعى در شهر فرون آباد 
پاكدشت، مأموران بلافاصله جهت بررسى موضوع به محل 
اعزام شدند. وى گفت: مأموران انتظامى در بررسى علت وقوع 
اين حادثه متوجه شدند كه در اين درگيرى كه چندين نفر 
حضور داشــتند، فردى به نام «م-ع» كه شرب خمر كرده و 
حالت طبيعى نيز نداشــته است با وارد كردن چاقو به قلب 
فردى به نام «ن-ع» منجر به مصدوميت شديد وى شده كه 
مصدوم بر اثر شدت خونريزى در بيمارستان فوت كرده است.
وى بيــان كرد: پس از اين حادثه، قاتل و همدســتانش 
از محل حادثه متوارى و در خانه اى مخفى شــده بودند 
كه مأموران فرماندهى انتظامى ويژه شــرق استان تهران 
مكان اختفاى اين افراد را شناســايى كرده و در عملياتى 
غافلگيرانه، تمامى عاملين نزاع را در خواب دستگير كردند.

يك كشته در حفارى 
چاه و نشت گاز گلشهر 

خط قرمز: حفارى چاه و نشت گاز در ساختمان نيمه كاره 
گلشهر يك كشته برجاى گذاشت. 

 مهرداد بابايى رئيس مركز فوريت هاى پزشــكى اورژانس 
اظهار كرد: عصر روز يكشــنبه (30 مهرمــاه) به دنبال 
عمليات حفارى در يك خانه نيمه كاره شاهد آسيب به 
لوله گاز بوديم. وى ادامه داد: در كنار آسيب به لوله گاز، 
چاه در حال حفارى اين ساختمان نيز دچار ريزش شد كه 

محبوس شدن فرد حفار را در پى داشت.
بابايى افزود: با اعلام حادثه به اورژانس 115 البرز، بلافاصله 

نزديك ترين آمبولانس هاى منطقه به محل اعزام شد.
اين مســئول گفت: در اين حادثه اورژانس 115 و ساير 
ســازمان هاى امدادى را به حالت آمــاده باش درآورده و 
يك دســتگاه اتوبوس آمبولانس و دو دستگاه آمبولانس 
در محل حضور يافتند. بابايى تصريح كرد: در ادامه تلاش 
و فعاليت هاى عوامل آتش نشــانى و ســاير سازمان هاى 
دست اندركار، بالاخره حوالى ساعت 21 به محل نشت گاز 

و متاسفانه به پيكر بى جان فرد مقنى دست يافتند.
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خط قرمــز - مهدى كاهانى مقدم: معماى قتل يك 
جوان 18 ساله در شهرستان فاروج، بعد از گذشت هفت 

سال، با دستگيرى قاتل آشكار شد.
فرمانده انتظامى خراسان شمالى در گفت و گو با خبرنگار 
ما با تشريح اين ماجرا گفت: اين جنايت درمهرماه سال 
89 در يكى از روســتاهاى شهرستان فاروج اتفاق افتاد 
و در جريان آن يك جوان 18 ســاله به طور فجيعى به 

قتل رسيد.
سردار عليرضا مظاهرى افزود: قاتل كه پس از ارتكاب 
جنايت و سوزاندن جســد مقتول، از صحنه متوارى 
شــده بود، ســرانجام بعد از هفت ســال شناسايى و 

دستگير شد.
وى اظهار داشــت: اين درحالى است كه در بررسى اوليه 
مأموران، يك خانم 16 ساله كه اولين و تنها مظنون اين 

جنايت بود، دستگير شد و مورد بازجويى قرار گرفت.

ســردار مظاهرى گفــت: مظنون 16 ســاله تاكنون در 
بازداشت بود درحالى كه ارتكاب قتل توسط اين شخص 
براى مأموران انتظامى و دستگاه قضائى مبهم بود و اين 
كه يك خانم 16 ســاله چگونه توانســته بود به تنهايى 
مقتول را به قتل برســاند و ســپس جسدش را سوزانده 

باشــد، در هاله اى از ابهام قرار داشــت؛ تا اينكه پرونده 
ازطريق دستگاه قضايى به پليس آگاهى استان ارجاع شد 
و كارآگاهان اداره جنايى با بررسى زواياى مختلف پرونده 
و اظهارات مظنون بالاخره موفق شــدند به راز اين قتل 

پيچيده پى ببرند.
وى افزود: مأموران موفق شــدند با اقدامات اطلاعاتى و 
فنى و پليسى خود، قاتل اصلى كه برادر مظنون به قتل 

(خانم 16 ساله) بود را شناسايى و دستگير كنند.
ســردار مظاهرى خاطرنشان كرد: اين متهم 25ساله كه 
در ابتدا منكر هرگونه قتلى بود، پس از بازجويى هاى فنى 
و علمــى كارآگاهان، لب به اعتراف گشــود و  به ارتكاب 

جنايت اعتراف كرد. 
فرمانده انتظامى اســتان خاطرنشــان كــرد: قاتل پس 
از بازجويى هاى انجام شــده به همراه پرونده براى سير 

مراحل قانونى تحويل مقام هاى قضايى شده است.

 راز 7 ساله قتل جوان 18 ساله را يك دختر فاش كرد

خط قرمز: ديروز صبح بود كه در دادگاه كيفري يك 

استان تهران به دو پرونده رسيدگي شد. متهمان هر 

دو پرونده زني را كشــته اند و يكي از آن ها اتهامش 

را قبــول دارد و ديگري با وجــود مدارك موثق در 

پرونده هيچ گونه اتهامي را عليه خود قبول نمي كند. 

متهمــان اين پرونده ها با توجه به حصول رضايت و 

گذشت شاكي خصوصي از بابت جنبه عمومي جرم 
محاكمه شدند.

* قاتل مستأجر رضايت گرفت

رسيدگي به اين پرونده از سال 83 و در جريان يك 

فقره قتل عمدي در آپارتماني در چهارراه مجيديه 

آغاز شد. زماني كه مأموران انتظامي در محل براي 

انجام تحقيقات حضور يافتند صاحبخانه را به اتهام 

قتل عمدي بازداشــت كردند و جسد نيز بنابرنظر 

بازپرس كشيك قتل پايتخت به پزشكي قانوني براي 
انجام تحقيقات منتقل شد. 

متهم بازداشت شــده كه مردي جوان و مجرد بود 

زماني كه در برابر افسر بازجوي پرونده قرار گرفت 

اينچنين مدعي شد: از مدت زماني با مستأجرم به 
نام نسرين به مشكل خورده بودم. 

او متأهل است و همســر و فرزند دارد اما از آن ها 

جدا زندگي مي كند و مدتي بود كه به خانه من نقل 

مكان كرده بود. كرايه نمي داد و همين رابطه مان را 

خــراب كرده بود. تصميم گرفتم با او صحبت كنم 

تــا از اينجا نقل مكان كند و برود اما باز هم گوش 

نمي كرد تا اينكــه روز حادثه گفتم بايد اينجا را 

خالي كني و بروي امــا او ديگر حتي در را نيز به 

رويم باز نمي كرد. خيلي عصباني شده بودم. رفتم 

يك چاقو خريدم و بــا همان به خانه اش رفتم و در را 

به زور شــكاندم. دوســتش نيز در آنجا بود و داشتند 

صحبت مي كردند با ديدن من ترســيدند و به بالكن 

رفتند كه من هم دنبال شــان رفتم و مستأجرم را با 
ضربات چاقو كشتم. 

با مشــخص شدن اين موضوعات در پرونده قرار جلب 

به دادرســي براي متهم صادر شــد و پس از تكميل 

تحقيقات و با صدور كيفرخواســت براي اين پرونده، 

موضوع به دادگاه كيفري يك اســتان تهران فرستاده 

شــد. با وجودي كه قضات دادگاه متهم را محكوم به 

قصاص كرده بودند اولياي دم براي قصاص هيچ اقدامي 

نمي كردند تا اينكه ديروز صبح با تشكيل جلسه اي در 

اين زمينه  آن ها رضايت خود را نســبت به متهم اعلام 

كردند و با اين وصف متهم در جايگاه قرار گرفت تا از 
جنبه عمومي جرم محاكمه شود.

 او مدعي شــد: چون كار دادرسي طول مي كشيد و تا 

آن موقع بايد كلي اقدام مي كردم تصميم گرفتم خودم 

وارد عمل شــوم و او را از خانــه ام بيرون كنم اما او را 

كشتم و در انتها اين همه ســال را در زندان ماندم تا 

بتوانم رضايت بگيرم. با توجه به جلب رضايت از شــما 

قضات محترم دادگاه نيز تقاضاي بخشش دارم تا بتوانم 
هرچه زودتر آزاد بشوم.

* قاتل زن جوان از هيچ چيز خبر ندارد

رســيدگي به اين پرونده با اعلام فقدان يك زن جوان 

در محدوده نظام آباد آغاز شد. خانواده اين زن جوان با 

حضور در شعبه يازده آگاهي تهران بزرگ مدعي شدند 

كه او ديشب از خانه خارج شده است و بعد از آن ديگر 

كسي او را نديده تا اينكه صبح امروز يك نفر با خطش 

با خانه و مادرش تماس برقرار كرده اســت اما بعد 

از آن دوباره گوشي خاموش شده و حالا ديگر هيچ 
كس از او خبري ندارد.

 اين زن به مدت دو روز ناپديد بود تا اينكه بالاخره 

جسدش در ساختماني حوالي خيابان مدني در يك 

بشكه آهني پيدا شد. اين بشكه در ساختماني در 

حال ساخت پيدا شــده بود و جسد زن جوان نيز 

به صورت ســر و ته در آن قرار داده شــده بود. با 

مشــخص شدن اين موضوعات در پرونده به زودي 

رســيدگي به موضوع در اختيار مأموران اداره دهم 

آگاهي تهران بزرگ قرار گرفت و بازپرس كشــيك 

قتل پايتخت در صحنــه ارتكاب به جنايت حضور 
يافت. 

تحقيقات اوليه در زمينه اين موضوع نشان مي داد 

كــه فردي از افاغنه با ايــن زن تماس برقرار كرده 

است و بعد از آن هيچ كس اين زن جوان را نديده 

تا اينكه بالاخره تحقيقات پليسي به يك مرد افغان 

ديگر كه از دوســتان مظنون بازداشــت شده بود 
مي رسد. 

با بازداشــت ايــن متهم و انجــام تحقيقات فني و 

پليســي متهم كه چاره اي جز اعتراف نداشــت در 

برابر بازپرس كشيك قتل گفت:  من آن روز به اين 

زن زنگ زدم تا با او رابطه داشــته باشــم و زمانيكه 

اين زن به ســاختمان رسيد كارمان كه تمام شد او 
درخواست پول بيشتري كرد. 

دوســتم به من گفته بود او بيشتر از 30 هزار تومان 

نمي خواهد و من نيز همين مقدار پول داشــتم اما 

او يكدفعــه به من گفت بايد 250 هزار تومان بدهي 

تا من اينجا را ترك كنم. برق از ســرم پريد و با هم 

درگير شديم و بالاخره او را خفه كردم. پس از اينكه 

او خفه شد من هم جســدش را با فرغون به پايين 

منتقل كردم و در حالي كه يكي از بشــكه ها بيكار 

افتاده بود تصميم گرفتم كه آن را در همان بشــكه 

بگذارم و بعد از دو روز فهميدم جسد پيدا شده است 

و بــا اينكه با تلفن خودم با او تماس نگرفته بودم اما 
بالاخره شناسايي شدم.

براي متهم پس از تكميل تحقيقات در پرونده و انجام 

بازســازي صحنه قرار جلب به دادرسي صادر شد و 

بالاخره چهار ســال پس از اين اتفاق پرونده با صدور 

كيفرخواســت به دادگاه كيفري يك اســتان تهران 

فرســتاده شــد با توجه به اينكه بالاخره سن دختر 

مقتول نيز براي اعلام درخواست به حد قانوني رسيده 

بــود ديروز صبح جلســه اي در شــعبه دهم دادگاه 

كيفري يك استان تهران تشكيل و زمانيكه متهم در 

جايــگاه محاكمه قرار گرفت تنها ادعايي كه كرد اين 

بود:  من از هيچ چيز خبري ندارم و هيچ كاري نكرده ام 
كه بخواهم حالا پشيمان باشم. 

در انتهــا اولياي دم مقتول نيز درخواســت مصالحه 

كردند كــه در ادامه قضات با توجه به مدارك موجود 

در پرونده وارد شور شــدند تا براي سرنوشت پرونده 

تصميم گيري كنند در حاليكه تمامي ادله نيز بر عليه 
متهم افغان بود.

قاتلان دو زن از اعدام گريختند

مرگ 2 مرد در سقوط وانت بار به كانال آب دزفول

خط قرمز: در حادثه سقوط يكدستگاه وانت بار حامل
          پنج سرنشــين در يك كانال آب كشــاورزى در 

دزفول 2 كارگر افغان جان باختند. 
اين حادثه ساعت 6:45 دقيقه صبح روز دوشنبه بر اثر 
سقوط خودروى وانت در كانال آبيارى شاه ولى در مسير 

يكى از روستاهاى دزفول رخ داد.
حسين حسيناك فرمانده عمليات نجات سازمان آتش 
نشانى دزفول گفت: در پى وقوع اين حادثه گروه امداد و 
نجات اين سازمان به محل حادثه واقع در پنج كيلومترى 

دزفول اعزام شد.
وى با بيان اينكه هر پنج سرنشين اين خودرو تبعه افغان 
بودند افزود: سه نفر از سرنشينان اين خودرو كه نوجوان 
13 تا 15 ســاله هستند با كمك اهالى محل از درون 

كانال آب خارج شدند.
عبدالحسين معظم فر مدير عامل سازمان آتش نشانى 
دزفول نيز گفت: در اين حادثه 2 نفر از اتباع افغان كه 
شــامل راننده و سرنشين كابين جلو وانت بودند با 57 
و 27 سال ســن به دليل گير افتادن در كابين خودرو 

جان باختند.
وى افزود: خودرو مذكور و اجساد جان باختگان توسط 

گروه غواصى سازمان از كانال آب خارج شدند.
تاكنون چند حادثه ســقوط خــودرو درون كانال هاى 
آبيارى كشاورزى در دزفول رخ داده كه چندين كشته 

به دنبال داشته است.

در حادثه سقوط يكدســتگاه وانت پيكان درون كانال 
آبيارى كشاورزى در دزفول در مرداد سال 1392 تعداد 

12 نفر جان باختند.
مهر پارسال نيز در حادثه سقوط يكدستگاه وانت نيسان 
درون كانال آبيارى كشاورزى شاه ولى در مسير يكى از 

روستاهاى دزفول سه نفر غرق شدند.
اوايل پارســال نيز سقوط يكدســتگاه پرايد درون 
كانال آبيارى در دزفول به مرگ يك زن جوان منجر 

شد.
بيــش از يكهــزار و 500 كيلومتر كانــال و زهكش 
كشاورزى در شــهرهاى دزفول، شوش و انديمشك 

وجود دارد.

          پنج سرنشــين در يك كانال آب كشــاورزى در 

در حادثه سقوط يكدســتگاه وانت پيكان درون كانال 

خط قرمز: فرمانده انتظامى خراسان شمالى از دستگيرى 
اعضاى يك باند حرفه اى كلاهبردارى در اين استان خبر داد.

سردار عليرضا مظاهرى گفت: با دريافت 14 مورد شكايت 
مبنى بر اينكه افرادى با ترفندهاى مختلف از شهروندان 
كلاهبردارى كرده اند، موضوع به صورت ويژه در دســتور 
كار مأمــوران اداره مبارزه بــا جعل و كلاهبردارى پليس 
آگاهى استان قرار گرفت.  وى با بيان اينكه كلاهبرداران، 
با ترفندهايــى از قبيل فروش ملك و خــودرو اقدام به 
كلاهبــردارى مى كردند، تصريح كرد: مأمــوران با انجام 
اقدامات پليسى و بررسى اظهارات شاكيان پرونده، موفق 
به شناســايى محل اختفاى كلاهبرداران شدند و در يك 

عمليات ضربتى آن ها را دستگير كردند. 
فرمانده انتظامى خراسان  شمالى خاطر نشان كرد: در اين 
عمليات 14 متهم دستگير شدند و در بازجويى ها به 14 
مورد كلاهبردارى به ارزش 8 ميليارد و 890 ميليون ريال 

اعتراف كردند.
اعضــاى اين باند بــزرگ كلاهبردارى، پــس از تكميل 

تحقيقات، به مراجع قضائى تحويل داده شدند.

دستگيرى باند 14 نفره 
كلاهبردارى با 14 شاكى مالباخته

دو دزد 
نقشــه  حرفه اى در يك 
شــبانه با ورود به مغازه 
به  فروشى دست  موبايل 
 ميليون تومانى 
زدند.  ســرهنگ حسين 
بيــات مختــارى رئيس 
در  گفت:  نيشابور  پليس 
پى گزارش يك ســرقت 



حرف هاى متفاوت جادوگر درباره رأى كميته اخلاق

على كريمى: قليان كشيدن موضوع شخصى است، با دروغ مبارزه كنيد
 فوتبال  ورزش سه   على كريمى سرمربى سابق نفت 
تهران درپى راى كميته اخلاق درباره دو بازيكن استقلال و 
پرسپوليس كه تصاوير آن ها به شكل تخريب كننده اى  در 
شبكه هاى اجتماعى منتشر شده است، مى گويد: البته من 

هميشه با قليان مخالف بوده و هستم و به خصوص چون اين 
مسئله بين فوتباليســت ها باب شده، دوست دارم به خاطر 
خود آن ها و لطمه اى كه ممكن است به حرفه و درآمدشان 
بخورد يك فكرى در اين باره بشود؛ اما مسئله اين است كه 
اين يك موضوع شخصى اســت. قليان كشيدن غيرقانونى 
نيســت و حتى ضد عرف هم نيســت . وقتى در همه جاى 
مملكت قليان به صورت آزاد عرضه مى شود پس مصرف آن 
هم جرم نيست، اگرچه فوتباليست ها بهتر است اين كار را 

نكنند، چون به سيستم كارى شان آسيب مى رساند .

كريمى با اشــاره به يكى از هم تيمى هايش در بايرن ادامه 
مى دهد: ما در بايرن بازيكنى داشــتيم كه بين دو نيمه و 
اول و آخر بازى ســيگار مى كشــيد . مجله بايرن را دست      
مى گرفت و مى رفت به دستشــويى و آنجا يك نخ سيگار 

دود مى كــرد چون احتمالا به تمركــزش كمك مى كرد . 
او از بهترين هاى بايرن بود و چون ايــن تصميم به حيطه 
شخصى اش ربط داشت هيچ كس حرفى به او نمى زد، چون 
او در زمين كارش را خوب انجام مــى داد. الان هم اگر اين 
فوتباليست ها آدم هاى ممتازى باشند، بهتر است برخوردى 
كه با آن ها مى شود در حد صحبت و نصيحت باشد، نه اين 
كه قبل از مهم ترين بازى ســال خبر را در بوق و كرنا كنند 
و آبروى آدم ها را ببرند . اگر واقعا هدف پاكســازى و كمك 
به فوتبال است، راه هاى بهترى داريم و البته خود باشگاه ها 

بايد در اين امر پيش قدم باشند و از بازيكنان و سرمايه هاى 
انسانى شان مراقبت كنند . طبعا اگر در تست هاى پزشكى 
و فنى اگر رد مصرف قليان مشــخص باشد و در عملكرد 
بازيكن تاثير بگذارد بايد با او برخورد كرد؛ اما به نظر من اين 

در حيطه باشگاه و سرمربى است؛ تازه مگر فوتباليست هاى 
ما و بحث قليان كشيدن شان مســئله جديدى است؟ الان 
سال هاست اين مسئله در فوتبال است و زمان مطرح شدنش 
براى من عجيب است و البته به چهره فوتبال ايران آسيب مى 
زند و رسانه هاى آن ور آبى  هم اين مسئله را سوژه مى كنند. 
كاپيتان سابق تيم ملى ايران در ادامه حرف هايش گفت: من 
يك موضوع ديگر را مطرح مى كنم؛ اين كه آيا اين بحث قليان 
اخلاقى هست يا نه؟ چون موضوع در كميته اخلاق مطرح 
شده و سوالم اين اســت كه آيا موضوعات اخلاقى مهمترى 

در فوتبال اتفاق نمى افتد؟ چيزهايى مثل دروغ يا مثلا پول 
گرفتن از آدم هاى بدبختى كه به سوداى فوتباليست شدن 
گول بعضى آدم هاى شناخته شده را مى خورند؟ آيا پاكسازى 
فوتبال و رساندن آن به جايى كه بگوييم اخلاق در آن هست 
بايد از قليان شروع شود يا از مبارزه با دروغ گويى آدم هايى 
كه حضورشان به كليت فوتبال آسيب مى رساند؟ اين ها اگر 
قليان مى كشند به خودشــان لطمه مى زنند؛ اما آدم هاى 
زيادى هستند كه مدام در حال ضربه زدن به فوتبال هستند 

كه تعدادشان الى ماشاء االله كم هم نيست . 

اعلام تازه ترين رده بندى ليگ هاى آسيايى
 ايران در رده هفتم قاره كهن

ورزش:  كنفدراسيون فوتبال آسيا، تازه ترين رده بندى ليگ هاى برتر 
باشگاهى قاره كهن را اعلام كرد.

سايت رسمى كنفدراســيون فوتبال آسيا (AFC)، ديروز تازه ترين 
رده بندى ليگ هاى معتبر قاره كهن را اعلام كرد كه بر اين اســاس 
ايران با كسب 71,851 امتياز در رده هفتم اين رده بندى جاى دارد.
در اين رده بندى، امارات با كسب 96,224 امتياز در صدر است و كره 
جنوبى و چين نيز به ترتيب بــا 87,925 امتياز و 87,212 امتياز در 
رده هاى دوم و ســوم جاى دارند.عربستان با 84,552 امتياز، ژاپن با 
83,488 و قطر با 82,788 امتياز نيز رتبه هاى چهارم تا ششم را به 
خود اختصاص داده اند.كشــورهاى استراليا، ازبكستان و تايلند پس 
از ايران به ترتيب در مكان هاى هشتم تا دهم اين رده بندى هستند.  

رايزنى باشگاه استقلال با پرسپوليس 
براى خالى نماندن سكوها

تسنيم: باشگاه استقلال به دنبال رايزنى با پرسپوليس است تا تكليف 
بليت جايگاه استقلالى ها در دربى 85 مشخص شود. با توجه به اينكه 
پرسپوليس در دربى روز پنجشــنبه ميزبان است، بليت فروشى اين 
بازى برعهده باشگاه پرسپوليس است. به مسئولان استقلال اطلاع 
داده اند كه به مانند سال گذشــته باز هم برخى از بليت  هاى سمت 
استقلالى ها توسط پرسپوليسى ها خريدارى شده است. قرار است رضا 
افتخارى مديرعامل باشگاه در صحبت با مسئولان پرسپوليس پيگير 
اين موضوع باشد كه يا بليت ها را در اختيار باشگاه استقلال قرار داده 

يا تكليف بليت هايى كه خريدارى شده را مشخص كنند. 

شمس سرمربى گيتى پسند شد
ورزش: سرمربى پيشين تيم ملى فوتسال كشورمان هدايت مدافع 

عنوان قهرمانى ليگ برتر فوتسال را بر عهده گرفت.
 پس از بركنارى عليرضا افضل از هدايت تيم فوتســال گيتى پسند 
به دنبال شكست 4 بر 2 اين تيم از تأسيسات دريايى، هيئت مديره 
باشگاه گيتى پســند جلســه اى برگزار و گزينه هاى هدايت مدافع 
عنوان قهرمانى ليگ برتر فوتســال را بررســى كرد. با اجماع هيئت 
مديره و توافقات انجام گرفته، حسين شمس به عنوان سرمربى گيتى 
پسند انتخاب شد. شمس سابقه هدايت تيم ملى فوتسال ايران را در 

كارنامه دارد.
گيتى پســند با كســب 28 امتياز در پايان نيم فصل اول مسابقات 
فوتسال ليگ برتر باشگاه هاى كشــور در رده سوم جدول رده بندى 

اين مسابقات قرار گرفت.

شاهرودى: تجربه برانكو به شفر 
مى چربد

ايسنا: پيشكسوت تيم فوتبال پرسپوليس معتقد است تجربه برانكو 
ايوانكوويچ به شفر  مى چربد.

رضا شاهرودى درباره ديدار پرســپوليس مقابل استقلال در دربى 
هشتاد و پنجم، اظهار كرد: استقلال سرمربى اش را تغيير داده است 
و در حال  حاضر مدتى است كه با شفر همكارى مى كند. اگر بخواهم 
تقابل دو مربى خارجى را بررســى كنم، بايد اين را بگويم كه تجربه 
برانكو به شفر مى چربد. بنابراين فكر مى كنم كه  كار استقلالى ها در 
بازى مقابل پرسپوليس به مراتب سخت تر است. نكته حائز اهميت 
ديگر اين است  كه در تمرينات تيم استقلال هنوز آشفتگى وجود دارد 
و نتوانسته اند به شرايط ايده آل برسند، چرا كه شفر هم تازه به جمع 
آنان  اضافه شده است و قاعدتا نيازمند زمان است تا بتواند نكات فنى 

خود را در تيم اجرايى كند.

فكرى: تلاش مان صعود بدون اما و اگر 
است

ايسنا: سرمربى تيم فوتبال نفت  مسجدسليمان با بيان اين كه تمامى 
رقيبان در حال تلاش براى صعود به ليگ برتر هستند، گفت: ما هم 
تمام تلاش مان را مى كنيم تا فاصله مان را با تيم هاى پشت سرى مان 

بيش تر كنيم و صعود بدون اما و اگر را داشته باشيم.
محمود فكرى با بيان اين كه پتانســيل صعود به ليگ برتر كشور را 
داريم، گفت: كار ســختى را پيش رو داريم، چرا كه بازى هاى زياد و 

ر سخت ترى باقى مانده است و بايد بيش تر تلاش كنيم. كارمان  د
ادامه ســخت تر هم خواهد شد و ان شــاءاالله در كنار 
تلاش ها و زحماتى كه بازيكنان مى كشــند، انسجام 

مجموعه شهرى را هم داشته باشــيم؛ همه بايد 
كمك كنند تا بدون اشــتباه پيــش برويم تا 

درنهايت صعود به ليگ برتر را داشته باشيم.

فتاحى: حكم مسلمان 
و غفورى هر زمان اعلام 

شود قابل اجرا ست
ورزش سه: سعيد فتاحى در باره اين كه حكم 

محروميت مسلمان و غفورى به دليل قليان كشيدن 
هنوز ابلاغ نشده اســت  گفت: اين درست است و هنوز 

كميته اخــلاق موضوع محروميت وريا غفورى  و محســن 
مسلمان را به ما ابلاغ نكرده است.

او در پاسخ به اين ســوال كه آيا بايد حكم محروميت بازيكن 72 
ســاعت قبل از بازى ابلاغ شــود تا در آن بازى اجرا شود يا نه هم 
گفت: نه ديگر چنين قانونــى وجود ندارد. هر زمان كه حكم ابلاغ 
شود از همان لحظه قابل اجرا اســت اما هنوز كه چيزى بدست ما 

نرسيده است.

اتهام عجيب مالك خونه به خونه بابل 
مرزبان به ليدرها پول داده تا دعوا 

درست كنند!
ورزش: مالك باشگاه خونه به خونه بابل در پاسخ به اين پرسش كه 
«آيا جواد نكونام از فردا دوباره بر سر تمرينات اين تيم حاضر خواهد 
شد؟»، گفت: صددرصد بايد اعضاى كادرفنى سر تمرين بروند. مگر 
مى شــود به يك باره تيم را ترك كنند؟! تيم ما اكنون در حال نتيجه 
گرفتن است و مشــكلى هم با جواد نكونام نداريم و او قطعاً فردا سر 
تمرين خواهد رفت.  وى ادامه داد: اتفاقاتــى كه  افتاده،  كار عليرضا 
مرزبان و دوستان او در بابل است. ما از روز گذشته خبر داشتيم كه آنها 

به تعدادى از ليدرها پول داده اند، تا تيم را تشويق نكنند! 

ضد حمله

تمجيد AFC از تيم ملى فوتبال نوجوانان 
ايران

ورزش: تيم ملى فوتبال زير 17 سال ايران در جان جهانى 2017 هند تا مرحله 
يك چهارم نهايى صعود كرد و در نهايت با شكست برابر اسپانيا از دور مسابقات كنار 
رفت. سايت AFC در گزارش درباره تيم ملى فوتبال نوجوانان ايران نوشته است: 
كار تيم فوتبال ايران در مسابقات جام جهانى زير 17 سال به نظر به پايان رسيد 
اما اين تيم مى تواند آينده اى داشته باشد كه در آن در صدر تيم ها قرار بگيرد. به 
طور كلى فوتبال ايران در اوج خود قرار دارد. تيم   ملى بزرگسالان ايران نيز خود را 
براى جام جهانى 2018 آماده مى كند. البته ايران نيازمند آماده شدن براى آينده 
است. چمنيان معتقد است كه تيم زير 17 ســال ايران قادر است كه در آينده به 
اهداف بزرگ ترى دست يابد. بازيكنان اين تيم با وجود سن كمى كه دارند پختگى 

زيادى از خود نشان داده اند و در موقعيت هاى مختلف ترس به خود راه ندادند.

بدهى سنگين سرخابى  ها بابت اجاره بهاى آزادى
ورزش: در شرايطى كه باشگاه هاى استقلال  و پرسپوليس و همچنين تيم ملى 
فوتبال ايران تمام ميزبانى هاى خود را در ورزشگاه آزادى انجام مى دهند، به گفته 
مصطفى مدبر يك سال و نيم اســت كه اجاره اى پرداخت نكرده اند. مديرعامل 
شركت توسعه اماكن ورزشى، اجاره بهاى ورزشگاه آزادى براى هر بازى را 70 تا 
80 ميليون عنوان كرده اســت. با اين وضعيت به نظر مى رسد بدهى سنگينى 
براى استقلال و پرســپوليس و همچنين فدراسيون فوتبال به وجود آمده است. 
مدبر كه اعلام كرد به خاطر حساسيت دربى فعلا نمى خواهد مبلغ دقيق بدهى 
ســرخابى ها را فاش كند، در اين باره گفت: «ما نه در فصل گذشــته و نه امسال 
از محل بدهى هاى اين دو باشــگاه و همچنين فدراسيون فوتبال هيچ درآمدى 
نداشته ايم. حالا كه بليت فروشى به پرسپوليس و استقلال واگذار شده اميدواريم 

اين مبالغ نيز پرداخت شود.» 14

تلگرامى

1

  مرتضى تورك ، رئيس كميته اخلاق فدراســيون فوتبــال گفت: غفورى 
و مسلمان اگر مســتندات مناســبى ارائه كنند، ممكن اســت دستور موقت 

محروميتشان لغو شود.
  كانون هواداران باشگاه پرسپوليس طرح موزائيكى 600 مترى تدارك ديده 

كه پشت دروازه اين تيم اجرايى مى شود.
  مرتضى فنونى زاده ،پيشكســوت باشــگاه پرســپوليس گفت: شنيدم 
برخى بازيكنان فوتبال ســيگار و قرص هم مصرف مــى كنند كه اين ماجرا 

واقعا نوبر است!
  يكى از مربيان جوان فوتبال كشور كه چند سالى است به عنوان سرمربى در 

فوتبال ايران مطرح شــده و در همه سال هاى مربيگرى اش تنها دو فصل نتايج 
خوب گرفته، اخيرا به يك زن كه مدعى داشتن قدرت هاى ماوراى طبيعى است 

متوسل شده است.
  بعد از اينكه توهين كفشگرى به محمد حســن انصارى فرد رسانه اى شد، 

اين بازيكن در پيامكى كه به اين پيشكسوت ارسال كرد از او عذرخواهى كرد.
  تيم بسكتبال ايران رقابت هاى دختران زير 16 سال آسيا را با برد 32-89  

مقابل نپال استارت زد.
  تعرفه آگهى هاى تلويزيونى دربى 85، پيــش از بازى هر ثانيه 69 ميليون 

تومان و بين دو نيمه 139 ميليون تومان است.

  در فاصله ســه روز تا آغاز دربى، تمامى بليت هاى VIP و روبروى جايگاه 
مربوط به هواداران پرسپوليس به فروش رفته است!

  در رونمايى جنجالى  از جعل بزرگ در فوتبال پايه ايران گفته مى شود يكى 
از بازيكنان استقلال با شناسنامه پسرعموى زندانى خود براى جوانان اين تيم 

به ميدان مى رفته است.
  حسين هوشيار دروازه بانى كه در پيروزى معروف 2-3 قرمزها در دربى كه 
با هت تريك ايمون زايد به دست آمد حضور داشت افشا كرد كه: مشكل تيم ما 
رفيق نبودن بازيكنان بود. بازيكنان با هم رفيق نبودند، بازيكنان حاضر نبودند 

براى همديگر تلاش كنند.  
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ورزشـــى

فعلاً بحثى براى تمديد قراردادم نشده است
برانكو: انتظار داريد همه بازى ها را 17 بر صفر ببريم؟

ورزش: برانكو ايوانكوويچ در پايان تمرين ديروز تيمش در جمع 
خبرنگاران درباره شرايط تيمش در آستانه دربى هشتادوپنجم 
تهران يادآور شد: اميرى كمى درد دارد و آدام همتى هم وضعيتش 
نامشخص اســت. فرشــاد احمدزاده را قطعاً در دربى نداريم و 
مى دانيد كه مهدى طارمى هم محروم است. در مورد مسلمان هم 
يك چيز هايى شنيده ايم كه نمى تواند بازى كند. واقعاً نمى دانم 

داستان چيست و فقط شنيده ايم كه محروم است. 
*دربى ثروت است

برانكو با تأكيد بر اينكه دربى هميشه جذابيت 
خاص خــودش را دارد، خاطر نشــان كرد: 
خوشحاليم از اينكه يك دربى جذاب ديگر را 
تجربه مى كنيم. اين بازى هميشه از زيباترين 
بازى هاســت و بازيكنان در طول فصل به 
خاطر حضور در اين بــازى تمرينات خود 
را با انگيزه بالا دنبال كــرده و خود را آماده 

مى كنند. به عقيده مــن دربى ثروت فوتبال 
ايران است.

*پيروزى شفر
وى در واكنــش بــه 

اظهارات اخير 
شــفر 
مبنى 

بــر 
اينكه پيش 
از اين در يك 
بــازى مقابــل تيم 
برانكو پيروز شــده و 
براى اين مربى كروات 
كرى خوانده اســت، 

تصريح كرد: بله يك بازى در آلمان بود كه شرايط تيم او بهتر 
بود و بازى را بردند. اينكه او كرى خوانده چيز عجيبى نيست. 
نكند شما توقع داشــتيد شــفر بگويد ما دربى را مى بازيم؟! 
به هرحال طبيعى است كه شفر كرى بخواند و اين اصلاً عجيب 

نيست.
برانكو در پاسخ به اين پرسش كه آيا براى شفر كرى مى خواند 
يا نه، اضافه كرد: دربى هميشه شرايط خاص خود را دارد، 
اما عملكرد بازيكنان در زمين خيلى مهم است و 

در واقع آن ها در زمين مى جنگند.
سرمربى پرسپوليس با اشــاره به اينكه براى 
غايبان تيمش در دربى جايگزين دارد، افزود: 
براى هر بازيكن غايب مان جانشــين خوب 

داريم و در واقع به تك تــك بازيكنانى 
كــه داريم، ايمــان و اعتمــاد دارم. 
خوشــبختانه نيمكت قــوى و كادر 
قوى در اختيار داريم و نگرانى از اين 

بابت وجود ندارد.
وى در مورد اينكه تيمش قبل از دربى 
يك روز كمتر از استقلال 
حت  ا ستر ا
مى كند، 

 : گفــت
مــا  به هرحــال 

درگيــر مســابقات ليگ 
قهرمانان بوديــم و برنامه  
بازى هاى مان متفاوت بود. 
اين مسئله اگرچه براى ما 
مشكل ساز شــده است، اما 

هيچ توجيه قابل قبولى نيست. محروميت، مصدوميت و... اين 
چيزها معنايى ندارد و همه بايد با تمام وجودشان براى موفقيت 
در دربى تلاش كنند. برانكو در واكنش به طرح اين موضوع كه 
به نظر مى رسد شرايط پرسپوليس نسبت به استقلال بحرانى تر 
اســت، گفت: نمى دانم در خصوص چــه موضوعى صحبت 

مى كنيد! بهتر است در اين خصوص واضح بگوييد.
*محروميت مسلمان

خبرنگارى كه اين موضوع را مطرح كرده بود، خاطر نشان كرد 
كه منظورش محروميت محسن مسلمان است كه روى روحيه 
بازيكنان و كادرفنــى نيز تأثير مى گذارد، خاطرنشــان كرد: 
محروميت مسلمان هنوز به باشگاه ابلاغ نشده و اين موضوعى 

هم در رسانه ها با آن مواجه شديم. با اين اســت كه ما 
به حال ما ندارد، چون هر بازيكنى كه حال فرقى 
زمين  و در تركيب است، مى رود به 

بايد 200 درصد 
آمادگى داشــته 

باشد.
سرمربى تيم فوتبال 

پرسپوليس 
در پاســخ بــه اين 
سؤال كه آيا شرايط تيمش 
مانند بعد از بــازى با الاهلى 
است يا نه، اظهار داشت: به نظرم 
ما تاكنون نتايج درخشــانى كسب 
كرده ايم. در ليگ قهرمانان آسيا تا نيمه 
نهايى رسيديم و نتايج خوبى گرفتيم، در 
جام حذفى به مرحله بعــدى صعود كرديم و 
در ليگ هم بالاى جدول هستيم، شــايد انتظار داريد ما همه 

بازى ها را 17 بر صفر ببريم؟! اما من از شرايط تيمم راضى ام.
برانكو در خصوص اينكه آيا قراردادش را با پرسپوليس تمديد 
خواهد كرد يا نه، گفت: فعلاً بحثى در اين خصوص نيســت و 

تصميمى نگرفته ايم.

موضوع قليان كشيدن بازيكنان ربطى 
به كميته اخلاق ندارد

خداداد عزيزى: 90 درصد 
فوتباليست ها بايد محروم 

شوند!
ورزش:  خداداد عزيزى  دربــاره محروميت بازيكنان 
استقلال و پرســپوليس به خاطر كشــيدن قليان و 
تصميمــات كميته اخلاق گفت: حكمــى كه كميته 
اخلاق صادر كــرده، حرفه اى نيســت؛ اينكه بازيكن 
قليان مى كشد، يك موضوع خصوصى است و كميته 
اخلاق حق ندارد وارد حريم خصوصى بازيكنان شود. 
اينكه بازيكن محروم شود، اصلا حرفه اى نيست و آنها 
فقط مى توانند تذكر بدهند و اگر قرار است محروميتى 
براى بازيكن در نظر گرفته شود، بايد از طرف باشگاه 

اين امر اعمال شود، نه فدراسيون فوتبال.
وى افــزود: اگر قرار بــه محروميت باشــد، الان بايد 
90 درصد فوتباليســت هاى ايرانى را محروم كنند و 
مى ترســم آنوقت ديگر بازيكنى نماند كه از تكنيكش 
لذت ببريــم. كميته اخلاق چطور مــى تواند بازيكن 
كليدى يك باشــگاه را محروم كند؛ در حالى كه هيچ 
ربطى به آنها ندارد. آنها نهايتا مــى توانند نامه اى به 
باشگاه پرسپوليس يا اســتقلال بزنند و بگويند با اين 

بازيكن برخورد كنيد. 

فكرى: تلاش مان صعود بدون اما و اگر 

 سرمربى تيم فوتبال نفت  مسجدسليمان با بيان اين كه تمامى 
رقيبان در حال تلاش براى صعود به ليگ برتر هستند، گفت: ما هم 
تمام تلاش مان را مى كنيم تا فاصله مان را با تيم هاى پشت سرى مان 

بيش تر كنيم و صعود بدون اما و اگر را داشته باشيم.
محمود فكرى با بيان اين كه پتانســيل صعود به ليگ برتر كشور را 
داريم، گفت: كار ســختى را پيش رو داريم، چرا كه بازى هاى زياد و 

ر سخت ترى باقى مانده است و بايد بيش تر تلاش كنيم. كارمان  د
ادامه ســخت تر هم خواهد شد و ان شــاءاالله در كنار 
تلاش ها و زحماتى كه بازيكنان مى كشــند، انسجام 

مجموعه شهرى را هم داشته باشــيم؛ همه بايد 
كمك كنند تا بدون اشــتباه پيــش برويم تا 

 سعيد فتاحى در باره اين كه حكم 
محروميت مسلمان و غفورى به دليل قليان كشيدن 

هنوز ابلاغ نشده اســت  گفت: اين درست است و هنوز 
كميته اخــلاق موضوع محروميت وريا غفورى  و محســن 

او در پاسخ به اين ســوال كه آيا بايد حكم محروميت بازيكن 72
ســاعت قبل از بازى ابلاغ شــود تا در آن بازى اجرا شود يا نه هم 
گفت: نه ديگر چنين قانونــى وجود ندارد. هر زمان كه حكم ابلاغ 
شود از همان لحظه قابل اجرا اســت اما هنوز كه چيزى بدست ما 

داستان چيست و فقط شنيده ايم كه محروم است. 
*دربى ثروت است

برانكو با تأكيد بر اينكه دربى هميشه جذابيت 
خاص خــودش را دارد، خاطر نشــان كرد: 
خوشحاليم از اينكه يك دربى جذاب ديگر را 
تجربه مى كنيم. اين بازى هميشه از زيباترين 
بازى هاســت و بازيكنان در طول فصل به 
خاطر حضور در اين بــازى تمرينات خود 
را با انگيزه بالا دنبال كــرده و خود را آماده 

مى كنند. به عقيده مــن دربى ثروت فوتبال 
ايران است.

*پيروزى شفر
وى در واكنــش بــه 

اظهارات اخير 
شــفر 
مبنى 

بــر 
اينكه پيش 
از اين در يك 
بــازى مقابــل تيم 
برانكو پيروز شــده و 
براى اين مربى كروات 
كرى خوانده اســت، 

اما عملكرد بازيكنان در زمين خيلى مهم است و 
در واقع آن ها در زمين مى جنگند.

سرمربى پرسپوليس با اشــاره به اينكه براى 
غايبان تيمش در دربى جايگزين دارد، افزود: 
براى هر بازيكن غايب مان جانشــين خوب 

داريم و در واقع به تك تــك بازيكنانى 
كــه داريم، ايمــان و اعتمــاد دارم. 
خوشــبختانه نيمكت قــوى و كادر 
قوى در اختيار داريم و نگرانى از اين 

بابت وجود ندارد.
وى در مورد اينكه تيمش قبل از دربى 
يك روز كمتر از استقلال 
حت  ا ستر ا
مى كند، 

 : گفــت
مــا  به هرحــال 

درگيــر مســابقات ليگ 
قهرمانان بوديــم و برنامه  
بازى هاى مان متفاوت بود. 
اين مسئله اگرچه براى ما 
مشكل ساز شــده است، اما 

خبرنگارى كه اين موضوع را مطرح كرده بود، خاطر نشان كرد 
كه منظورش محروميت محسن مسلمان است كه روى روحيه 
بازيكنان و كادرفنــى نيز تأثير مى گذارد، خاطرنشــان كرد: 
محروميت مسلمان هنوز به باشگاه ابلاغ نشده و اين موضوعى 

هم در رسانه ها با آن مواجه شديم. با اين اســت كه ما 
به حال ما ندارد، چون هر بازيكنى كه حال فرقى 
زمين  و در تركيب است، مى رود به 

بايد 200
آمادگى داشــته 

باشد.
سرمربى تيم فوتبال 

پرسپوليس 
در پاســخ بــه اين 
سؤال كه آيا شرايط تيمش 
مانند بعد از بــازى با الاهلى 
است يا نه، اظهار داشت: به نظرم 
ما تاكنون نتايج درخشــانى كسب 
كرده ايم. در ليگ قهرمانان آسيا تا نيمه 
نهايى رسيديم و نتايج خوبى گرفتيم، در 
جام حذفى به مرحله بعــدى صعود كرديم و 
در ليگ هم بالاى جدول هستيم، شــايد انتظار داريد ما همه 

17بازى ها را 17بازى ها را 17 بر صفر ببريم؟! اما من از شرايط تيمم راضى ام.
برانكو در خصوص اينكه آيا قراردادش را با پرسپوليس تمديد 
خواهد كرد يا نه، گفت: فعلاً بحثى در اين خصوص نيســت و 

تصميمى نگرفته ايم.

نورافكن بازى با 
پرسپوليس را از دست داد

ورزش: اميد نورافكن كه اميد زيادى داشت در 
بازى روز پنجشنبه بتواند در تركيب استقلال 
به ميدان برود با مصدوميت بدموقع روبرو شده 
است و با اين حساب بايد بازى با پرسپوليس را  

از خانه تماشا كند.
البته قرار است كادرپزشكى استقلال امروز از 
پاى مصدوم نورافكن تســت بگيرند تا تكليف 
او براى بازى در دربى مشخص شود اما با توجه 
به اينكه او حدود دو هفته دور از تمرينات بوده 
است، حتى اگر هم اجازه حضور در تمرينات را 
پيدا كند، با توجه به 2 روز فرصت باقى مانده تا 
بازى با پرسپوليس  جايى در تركيب استقلال 

نخواهد داشت.

حيدرى داور دربى پايتخت 
شد

ورزش: قضــاوت هشــتاد و پنجمين مصاف 
تيم هاى فوتبال پرسپوليس و استقلال به بيژن 

حيدرى سپرده شد.
 رضا سخندان و سعيد على نژاديان حيدرى را 

در قضاوت اين ديدار همراهى خواهند كرد.

احتمال جدايى انصارى از 
پرسپوليس

ورزش: يكــى از بازيكنــان تيــم فوتبــال 
پرسپوليس با پيشنهاد خوبى از سوى يكى از 
تيم هاى خارجى روبرو شــده و شايد تا پايان 
فصل از اين تيم جدا شــده و لژيونر شود. اين 
بازيكن كه اخيــرا جزو ملى پوشــان بوده در 
قراردادش بندى دارد كــه به او اجازه مى دهد 
هر زمان كه مى خواهــد (در صورت دريافت 
پيشنهاد خارجى) از اين تيم جدا شود.  اينطور 
كه به نظر مى رسد بازيكن مربوطه كسى نيست 
جز محمد انصارى كه هم در بازى با سوريه در 
تركيب تيم ملى قرار گرفت هم اينكه پارسال 
شايعاتى درباره حضورش در ليگ چين منتشر 

شد اما پرسپوليس به او اجازه جدايى نداد.
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توقف تيم فوتسال بانوان سياه جامگان در محوطه جريمه
 فوتبال  سينا حسينى  بر اساس نامه اداره كل ورزش 
و جوانان خراســان رضوى به هيئت فوتبال استان فعاليت 
تيم فوتسال بانوان ســياه جامگان به حالت تعليق در آمد تا 
مسئولان اين باشگاه ليگ برترى براى اخذ مجوز كميسيون 
ماده 5 اقدامات لازم را انجام دهند. هرچند مسئولان باشگاه 
سياه جامگان مدعى شــدند اين اتفاق به واسطه انتقادهاى 
مالك اين باشگاه از مجموعه مديريتى اداره كل رقم خورده 
اســت اما اظهارات رئيس هيئت فوتبال خراسان رضوى و 
معاون ورزشــى اداره كل ورزش و جوانان خراسان رضوى 
نشان مى دهد مســئولان اين باشــگاه با وجود فعاليت در 
بالاترين سطح ورزشى و به عنوان يكى از دو نماينده خراسان 
رضوى در رقابت هاى ليگ برتر هنوز براى اخذ مجوز فعاليت 

قانونى اقدامى نكرده اند .
زارعى : قانون فصل الخطاب است!

امير زارعى،معاون ورزشى اداره كل ورزش و جوانان خراسان 
رضوى با اشاره به اتفاقات ماههاى اخير و هشدارهاى لازم به 
مسئولان باشگاه سياه جامگان به خبرنگار ما مى گويد:«مشكل 
باشگاه سياه جامگان به امسال و سال گذشته ارتباط ندارد بلكه 
دوستان نزديك به 7 سال است كه براى اخذ مجوز كميسيون 
ماده 5 اقدامى انجام نمى دهند، ما تا كنون بارها به دوستان اعلام 
كرديم كه بايد بر اساس قانون اين مجوز اخذ شود اما انگار نه انگار 

كه ما به دوستان هشدار داده ايم.»
وى در پاسخ به اين پرسش كه چرا در اين مدت مانع فعاليت 
تيم فوتبال سياه جامگان نشديد، توضيح داد:« ما بارها در 
جريان سال هاى اخير به دوســتان اعلام كرديم كه از نظر 
قانونى شما اجازه فعاليت نداريد اما هر بار آنها بهانه اى را طرح 
كردند و با خواهش و تلفن و رايزنى مانع از اقدام قانونى شدند 
با اين حال براى آن ضرب الاجل تعيين شد اما به آنها اعلام 
كرديم كه حق راه اندازى مجموعه جديد را ندارند مگر اين 
كه مجوز كميسيون را دريافت كنند به همين دليل مطمئن 
باشيد اگر اين اهمال و تاخير صورت گيرد تيم سياه جامگان 

هم با مشكل رو به رو مى شود.»
زارعى در پاسخ به اين سوال كه با تعليق فعاليت تيم فوتسال 
بانوان اســتان تنها نماينده هم از گردونه مسابقات ورزشى 
خارج خواهد شــد گفت:« اين توجيه دوستان است. جاى 
بسى تاسف است كه دوستان خبر ندارند كه استان خراسان 

رضوى در سطح بانوان يكى از استان هاى برتر كشور است اما 
با فرافكنى اين مسئله را مطرح مى كنند كه ما با ورزش بانوان 
مشكل داريم در صورتى كه ما هيچ مشكلى با ورزش بانوان 
نداريم و همانند سياست هاى كلان دولت يازدهم و دوازدهم 

از ورزش بانوان حمايت مى كنيم.»
وى در ادامه گفت: « دوســتان مدعى هســتند كه ما هيچ 
كمكى نكرديم و اصلا خبردار نيســتيم كــه چنين تيمى 
وجود دارد در حالى كه همين دوســتان فراموش كردند ما 
پايگاه قهرمانى و سالن شهيد بهشتى را به صورت رايگان در 

اختيار دوستان قرار داديم. حالا چطور مدعى هستند كه ما 
خبردار نيستيم؟»

برادران: ضمانت كرديم تا مشكل فعلا برطرف شود
رئيس هيئت فوتبال خراسان رضوى نيز از نبود مجوز فعاليت 
اين تيم گلايه مند است و معتقد است على رغم تذكرهاى 
پى در پى اين هيئت، مسئولان باشگاه سياه جامگان براى 
اخذ مجوز قانونى هيچ گونه فعاليتى انجام نداده اند. مهدى 
برادران در گفت و گو بــا خبرنگار ما  مى گويــد:« يكى از 
سياست هاى اصلى فدراسيون فوتبال اهميت دادن به ورزش 

بانوان است به همين دليل ما خودمان به عنوان هيئت فوتبال 
و متولى اين رشته زمينه جذب سهميه فوتسال بانوان سياه 
جامگان را فراهم كرديم، اداره كل ورزش و جوانان نيز انصافا 
در اين راستا همكارى لازم را انجام داد اما بايد بپذيريم كه 

قانون بايد رعايت شود و مجوز لازم اخذ شود.»
وى در ادامه با اشــاره به اين كه قانونا بايد فعاليت اين تيم 
به حالت تعليق در بيايد ، گفت:« براى اينكه مشكل بيشتر 
از اين حاد نشــود ما خودمان به اداره كل ورزش و جوانان 
تضمين داديم كه مشكل را برطرف خواهند كرد به همين 
دليل مشكلى براى حضور اين تيم در مسابقات وجود ندارد 
اما دوستان در سياه جامگان بايد هر چه سريعتر اقدام به اخذ 

مجوز قانونى بكنند»
شجاعى: براى مديركل متاسفم!

اما در اين ميان اظهارنظر سرمربى تيم فوتسال بانوان سياه 
جامگان در نوع خود عجيب بــود، وى بدون در نظر گرفتن 
فعاليت غير قانونى تيم تحت مديريتش در رقابت هاى ليگ 
برتر انگشت اتهام را به سوى مديركل نشانه برد و او را متهم 
به مشكل تراشى كرد. شجاعى با جملاتى تندى صبوريان را 
خطاب قرار داد و انتقادات تندى عليه او مطرح كرد تا كلاف  
اين مسئله پيچيده تر از هر زمانى شود.وى گفت : تيم بانوان 
سياه جامگان زير نظر باشگاه ســياه جامگان است و روزي 
كه قرار بود در ليگ شركت كنيم عباســي مالك باشگاه با 
صبوريان مديركل ورزش و جوانان اســتان صحبت كرده 
بود و آن زمان هيچ مشكلي براي فعاليت ما نبود.صبوريان 
به عنوان مديركل ورزش و جوانان خراسان رضوي به جاي 
اينكه به ما در مسير ليگ برتر به عنوان تنها نماينده فوتسال 
بانوان استان كه بعد از سالها تشكيل شده است، كمك كند، 

سنگ اندازي مي كند.
وى در ادامه گفت: مردم در يك برنامــه تلويزيوني در نظر 
ســنجي كه انجام شــد وضعيت ورزش در استان خراسان 
رضوي را ضعيف اعلام كردنــد و راي 83 درصدي دادند و 
اتفاقا عباسي مالك باشگاه سياه جامگان نيز كه در اين برنامه 
حضور داشت، به همان گزينه كه مردم راي داده بودند، راي 
داد، اما گويا اين راي باعث ناراحتي آقاي مديركل شــده و 
درست بعد از آن برنامه براي ما دردسر درست كرد تا نشان 

دهد قدرتش چقدر است.

پايان محروميت هشت ساله 
سعيد على حسينى

ايسنا: محروميت هشت ساله ســعيد على حسينى، وزنه بردار فوق 
سنگين ايران به پايان رسيد.

سعيد على حسينى ، وزنه بردار  فوق سنگين ايران هشت سال پيش 
به دليل مثبت شدن  دوباره تست دوپينگش به مدت 12 سال از حضور 
در ميادين محروم شد. اين وزنه بردار بعدا با استفاده از تغيير قوانين 
محروميت هاى مادام العمر و كاهش آن به هشت سال توانست شانس 

دوباره بازگشت به دنياى وزنه بردارى را به دست آورد.
  فدراسيون جهانى وزنه بردارى خرداد سال 95 با ارسال نامه اى اعلام 
كرد محروميت سعيد على حسينى در 24   آبان 96 به پايان مى رسد و 

محروميت هشت ساله ركورددار جوانان جهان تمام مى شود.

 مرادى: برخى از موفقيت فدراسيون ناراحت هستند
واكنش تند رئيس وزنه بردارى به 

شايعه استعفا
ورزش سه: رئيس فدراسيون وزنه بردارى به شايعه استعفاى خود، 

واكنش نشان داد.
 على مرادى گفت: من هم از رســانه ها اين شايعه را شنيدم كه واقعا 
برايم عجيب بود. افتخارات وزنه بردارى براى برخى افراد  خوشايند 
نيســت. ما كارهاى زيادى داريم و در آســتانه مســابقات قهرمانى 

بزرگسالان جهان به دنبال موفقيت هاى بيشترى هستيم.
 وى افزود: امثال سهراب مرادى و ســعيد على حسينى كه مدتها به 
خاطر محروميت از تيم ملى دور بودند، اين روزهــا به وزنه بردارى 
بازگشته اند و براى كشورشان افتخارآفرينى مى كنند. اين نفرات قبلا 
هم با كم لطفى هايى روبه رو شده بودند و الان بازگشتشان هم باعث 

ناراحتى برخى افراد شده است.

بازگشت ستاره هاى ايرانى هندبال 
با پيروزى

ورزش : با بازگشت دو بازيكن مصدوم ايرانى دينامو بخارست، اين تيم 
به روند كسب پيروزى هاى خود بازگشت.

 تيم ديناموبخارست رومانى در شبى كه هر چهار ستاره ايرانى خود 
برادران استكى و سيد عليرضا موسوى و سعيد حيدرى راد را در اختيار 
داشت (برادران استكى با وجود مصدوميت در اين ديدار حاضر شدند) 
به مصاف تيم رده آخرى لاسى رفت. در اين ديدار ستاره هاى ايرانى 
خود درخشيدند و سجاد استكى 3 گل ؛ االله كرم استكى 2 گل و سيد 
عليرضا موسوى 1 گل به ثمر رساندند و سعيد حيدرى راد نيز عملكرد 

خوبى از خود درون دروازه به نمايش گذاشت.

چرا مربى رومانيايى رويينگ از ايران 
رفت؟

ورزش سه: رئيس فدراسيون قايقرانى گفت: يكى از مسائل مدنظر 
ما رفتار مربى رومانيايى با بانوان بود و بحث هاى ديگرى هم داشتيم.

 در شــرايطى كه نتايج تيــم رويينگ ايران در مســابقات قهرمانى 
آسيا 2017 قابل قبول بود و به نظر مى رســيد سرمربى رومانيايى 
به كارش تا بازى هاى آســيايى 2018 ادامه دهد. غلامرضا امينى، 
رئيس فدراسيون قايقرانى  گفت: با تلاش زياد اهالى قايقرانى و تلاش 
جيوگانيك نتايج خوبى در مسابقات قهرمانى آسيا كسب شد. از نظر 
فنى ما بحثى روى اين مربى نداشتيم؛ اما از نظر غيرفنى بايد برخى 

مسائل را با اين مربى حل مى كرديم.»

خبر

انگليس - ليگ برتر
 اورتون 2  - 5 آرسنال
 تاتنهام 4 -  1 ليورپول

اسپانيا - لاليگا
 ويارئال 4 -  0 لاس پالماس

 سلتاويگو 0 - 1 اتلتيكومادريد
 لگانس 1 - 0  بيلبائو

 رئال مادريد 3 - 0 ايبار
ايتاليا - سرى آ

 كيه وو 3 - 2 هلاس ورونا
 آتالانتا 1 - 0 بولونيا

 بنونتو 0 -  3 فيورنتينا
 آث ميلان 0 -  0 جنوا 

اسپال 0 - 1 ساسولو
 تورينو 0 - 1 آاس رم

 اودينزه 2 -  6 يوونتوس
 لاتزيو 3 - 0 كاليارى
آلمان - بوندسليگا
 كلن 0 - 0 وردربرمن

 فرايبورگ 1 - 1 هرتابرلين
 وولفسبورگ 1 - 1 هافن هايم

ميز نتايج
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پاسخ منفى مربى تيم 
ملى اميد  واليبال به گنبدى ها

ورزش سه: مربى تيم اميد ايران كه براى هدايت نماينده گنبد در 
ليگ برتر واليبال دعوت شده بود، اين پيشنهاد را رد كرد. بعد از اتفاقات 

عجيبى كه در گنبد رخ داد و به كنار گذاشته شدن اين تيم از ليگ برتر منجر 
شد، با تلاش مسئولان استانى اين تيم يك بار ديگر به ليگ برتر بازگشت. آنها 
با حامى مالى جديد و كادر جديد قصد ورود به چرخه ليگ را دارند و به همين 
دليل براى كادر فنى جديــد تصميماتى تازه گرفتند. رضــا تندروان گزينه 
سرمربيگرى گنبدى ها بود كه اين مربى گفت : اين فرصت خيلى خوبى بود 
تا من تيمى يك دست كه قبل از شروع ليگ براى آن زحمت كشيده 

بوديم را به عنوان سرمربى هدايت اما واقعا پذيرش آن براى من 
آسان نبود و فقط مى توانم از مسئولان واليبال گنبد به 

خاطر اعتماد به خودم تشكر كنم.

پس از درخواست تعويق 
جلسه رسيدگى 

محاكمه تفتيان!
ورزش: حســن تفتيان كه بارها اعلام كرده بود فدراســيون دو و 

ميدانى برنامه هاى او را اجرا نمى كند، از ســوى فدراسيون براى ارائه 
توضيحات فراخوانده شد.

 پس از درخواســت حســن تفتيان دونده ركورد دار ايران مبنى بر جا به 
جايى تاريخ حضور او در جلسه ســازمان تيم هاى ملى، تاريخ جديد اين 

نشست اعلام شد. 
بنابراين روز سه شنبه ساعت 14 با حضور حسن تفتيان در جلسه، 

ســازمان تيم هاى ملى به بررسى مسائل عنوان شده از سوى 
وى خواهد پرداخت.

داخلى ترين ليگ 
واليبال ايران را بشناسيم

 ورزش: ليگ برتر واليبال امســال در حالى شروع شد كه اين 
مسابقات كمترين بازيكن خارجى را در خود مى بيند.  دوازده تيم 

امسال در ليگ برتر واليبال ايران با هم به رقابت مى پردازند كه نام چهار 
بازيكن خارجى از كشورهاى بلغارســتان، لهستان و بلژيك در اين ميان 
ديده مى شود. اين چهار بازيكن خارجى و باشگاه مربوط به آن عبارتند از:

 ايوان استانف از بلغارستان (سايپا)/  ونلين كادانكوف از بلغارستان (سايپا)/  
ســيمون ون دى وورد از بلژيك (پيكان)/  لوكاش ژيگادلو از لهستان 

(بانك سرمايه)
 يك بازيكن كلمبيايى به نام ليبرمن آگامز نيز براى تيم پيكان 

بازى مى كرد كه به دليل عدم رضايت ســرمربى در 
ابتداى فصل با او قطع همكارى شد.
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پيج گرد     ى
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محسن مسلمان ستاره پرســپوليس كه اين روزها 
درگير حاشيه هاى به وجود آمده براى خود است، در 
استورى اينستاگرامش، قسمتى از متن ترانه محسن 
چاووشى با عنوان «اما تو كوه درد باش طاقت بيار و مرد 

باش» را منتشر كرده است.

ســرخيو راموس كاپيتان رئال مادريد در توئيتى در 
هواپيماى حامل بازيكنان نامزد بهترين بازيكن سال 
فيفا، از ســفرش به لندن براى مراسم ديشب خبر 

داده است.

كارلوس كى روش ســرمربى تيم ملى بزرگسالان در 
فيس بوك خود به تمجيد از عملكرد بازيكنان تيم ملى 
نوجوانان ايران در مسابقات جهانى پرداخته و آن ها را 

اميد آينده فوتبال اين كشور خوانده است.  

باشگاه چلسى در توئيتى به مناسبت تولد 25سالگى 
آلوارو موراتا مهاجم اين تيم، 7 گل او در ابتداى اين 
فصل را در پيراهن آبى  پوشــان در كليپى منتشــر 

كرده است.

BBC در فصل پرافت و خيز 
نسل جوان رئال، دلخوشى زيدان

با پيروزى در رقابت هاى جايزه بزرگ آستين
پرواز هميلتون به سوى چهارمين قهرمانى

دانيال صدقى: در اين فصل كه مثلث BBC رئال با انتقادهاى 
زيادى در لاليگا روبرو شده ، نسل جديد بازيكنان اين تيم به 
كمك تيم زين الدين زيدان شــتافته اند. اين اتفاق يكشنبه 
اين هفته در ديدار مقابل ايبار هم تكرار شد. زيزو در اين بازى 
كريم بنزما را روى نيمكت نشاند تا ماركو آسنسيو 21 ساله را 
به زمين بفرستد. آسنسيو هم يك گل به ثمر رساند و هم باعث 
گل به خودى حريف شد. ايســكو 25 ساله هم در خط ميانى 
درخشش فوق العاده اى داشت. گرت بيل همچنان به دليل 
مصدوميت در ميادين حضور ندارد و كريستيانو رونالدو بهترين 
گلزن تاريخ رئال مادريد هم بيشتر مواقع در اين فصل در برابر 
دروازه حريفان با مشكل روبرو شده است. اگرچه به لطف حضور 
آسنسيو و ايسكو اين ضعف هاى او در برابر ايبار به ضرر رئال 
تمام نشد. رونالدو در اين ديدار در فرم ايده آلى قرار نداشت و 
حتى در نيمه دوم يك موقعيت تك به تك را مقابل دميترويچ 

هدر داد. با اين حال زيدان در كنفرانس خبرى پايان مسابقه 
گفت كه او بهترين بازيكن نسل خودش به شمار مى رود و اين 

حقيقت را بارها در بازى هاى مهم اثبات كرده است. 
اين روزها در رســانه هاى بريتانيايى و اســپانيايى از تمايل 
رئال مادريد براى دراختيار گرفتن هرى كين مهاجم تاتنهام 
به عنوان جانشــين احتمالى بنزما اخبارى منتشــر شــده 
ولى زيدان بعد از ديدار با ايبار از مهاجم فرانســوى خود هم 
دفاع كرده و مارسلو و ســبايوس هم به تعريف و تمجيد از او 
پرداختند. BBC در اين فصل هيچ شــباهتى به خط حمله 
رويايى سالهاى گذشته رئال ندارد و در اين شرايط جوانان تيم 
مادريدى فاصله پنج امتيازى پايتخت نشينان با بارسلونا را در 
صدر جدول حفظ كرده اند.  در اين اوضاع آشفته مثلث خط 
حمله رئال، آسنسيو با سه گل زده بهترين گلزن اين تيم در 

رقابتهاى اين فصل به شمار مى رود. 

 دلارام عظيمى :لوئيز هميلتــون در رقابت هاى 
جايزه بزرگ فرمول يك آستين استارت خوبى نداشت ولى 
با پيشرفت تدريجى در طول مسابقه ازسباستين فتل رقيب 
اصلى خود در تيم فرارى پيشى گرفته و با كسب يك پيروزى 
ديگر، در يك قدمى چهارمين قهرمانى خــود در رقابتهاى 

فرمول يك قرار گرفت. 
راننده انگليسى مرســدس بنز يك هفته ديگر در مكزيك 
مى تواند قهرمانى تقريبا زودهنگام فصل 2017 را جشن 
گيرد. او در پيســت آســتين، به يك پيروزى بى چون و 
چرا و مقتدرانه دســت يافت. هميلتون كه در اين فصل از 
رقابت هاى فرمول يك  صدرنشين بى همتاى اين مسابقات 
بوده، در تگزاس هم ثابت كرد كه از بقيه رقباى خود تواناتر 

و چابك تر است. 
مرسدس در آســتين هم از فرارى كه در اوج آمادگى اين 

فصــل 
عمل خود قرار داشــت، سريع تر 

كرده و استمرار بيشترى داشت. راننده هاى فرارى اگرچه 
در اين مسابقه روى سكوهاى دوم و ســوم ايستادند ولى 
نتوانســتند اميدهاى قهرمانى را براى هواداران ســرخ ها 

زنده نگه دارند.  
در مكزيكو سيتى هميلتون اين شــانس را دارد تا در فاصله 
سه مســابقه مانده به پايان رقابتهاى فرمول يك اين فصل، 
يك قهرمانى ديگر به كلكســيون افتخارات خود اضافه كند.  
او درحال حاضر با 331 امتياز جلوتر از فتل 265 امتيازى و 
بوتاس 244 امتيازى است. فتل با اينكه هنوز به طور رسمى 
از جمع مدعيان قهرمانى اين فصل خارج نشده ولى از سويى 
راننده ديگر مرسدس را هم به عنوان تهديدى جدى در كنار 

خود در جدول رده بندى احساس مى كند.

ايسنا: رئيس فدراسيون شنا، شيرجه و واترپلوى ايران گفت: با كسانى كه در 
ايجاد درگيرى در فينال فينا ترافى نقش داشته اند برخورد مى كنيم.  محسن 
رضوانى گفت: ايران در مرحله مقدماتى اين مسابقات تيم مالت را با نتيجه 
خوبى شكست داد و به دليل وجود چند بازيكن سطح بالا در تيم مالت، باخت 
در مقابل ايران براى آن ها گران تمام شده بود. برد در فينال براى هر دو تيم 
مهم بود و به دليل خشن بودن ورزش واترپلو هر دو تيم بازيكنان اخراجى 

داشته اند كه تا حدودى در ايجاد اين درگيرى نقش داشته اند. 
*ايران و مالت ديسكاليفه شدند

 ناظر بازى با مســئولان مسابقات پس از پايان مســابقه براى بررسى 
موضوع تشكيل جلسه دادند. مسئول برگزارى فيناترافى هر دو تيم ايران 
و مالت را به دليل اعتراض بــه داورى و درگيرى در كوارتر پايانى بازى 
ديسكاليفه اعلام كرد. به اين ترتيب تيم اروگوئه بر سكوى نخست و تيم 

عربستان بر سكوى دوم قرار گرفت. اتريش نيز سوم شد.
* محروميت هاى بعدى 

طبق گفته محسن رضوانى، رئيس فدراسيون شنا، شيرجه، محروميت 
بعدى از سوى فدراســيون جهانى براى ما در كار نيست.  وى افزود: در 
ضمن ما به اين مسابقات به چشــم يك بازى تداركاتى نگاه كرديم و 

تجربه بزرگى هم براى ما اتفاق افتاد. 

سهشنبه 2 آبان  جام اتحاديه انگليس
 سوانسى - منچستريونايتد

 ساعت: 22:15 زنده از شبكه سه

سهشنبه 2 آبان جام حذفى اسپانيا
 مورسيا - بارسلونا

 ساعت: 23:00 زنده از شبكه ورزش

چهارشنبه 3 آبان  جام اتحاديه انگليس
 چلسى - اورتون

 ساعت: 22:15 زنده از شبكه سه

پنجشنبه 4 آبان  هفته 10 جام خليج فارس
 پرسپوليس - استقلال

 ساعت: 16:40 زنده از شبكه سه

پنجشنبه 4 آبان  جام حذفى ايران
 تراكتورسازى - فجرسپاسى

 ساعت: 17:00 زنده از شبكه ورزش

ورزش در سيما

درگيرى با مالت در فينال
اتفاق جنجالى براى 
تيم ملى واترپلو



 جامعــه/ محبوبــه علی پور
 نزدیــک بــه دو دهه اســت که 
حمایت هــای بیمه ای بــر زندگی 
روســتاییان سایه افکنده است، چنان که امروزه 
بنابر آمــار موجود بیــش از 22 میلیون نفر از 
هموطنان ما از خدمات بیمه روستایی برخوردار 
هستند. گرچه برای بســیاری از روستاییان که 
سال های سال درد محرومیت، تبعیض و غفلت 
را بر دوش کشیده اند همین خدمات قابل توجه 
است، اما در عمل این بیمه با نارسایی هایی مواجه 

است.

 برنامه ای که ناتمام ماند
مهرماه سال گذشــته وزیر بهداشت در مراسم 
افتتــاح مرکز بهداشــتی درمانــی و کلینیک 
دوستدار سالمند اعلام کرد: یکی از مسائلی که 
در دوران مدیریت خود، نتوانسته ایم به صورت 
کامل حل کنیم، مشکلات بیمه روستایی است، 
چرا که متأســفانه در حال حاضــر ارزش این 
بیمه نسبت به ســایر بیمه ها کمتر بوده و یک 
روستایی اگر از مســیر نظام ارجاع به پزشکان 
متخصص مراجعه نکنــد، متحمل هزینه های 

زیادی می شود.
15 مهرماه ســال جــاری نیز بــار دیگر دکتر 
قاضی زاده هاشــمی در چهارمین همایش ملی 
روز روســتا و عشایر بر مشکلات این بیمه اشاره 
کرد و گفت: متأسفانه اعتبار دفترچه های بیمه 
روســتاییان تنها در مناطق روستایی است و در 
شهرها اعتباری ندارند! در حالی که باید برعکس 
باشد. امیدواریم شورای عالی بیمه برای یکسان 

سازی دفترچه های بیمه اقدام کند.
سلمان هاشمی یکی از بهورزان با تأیید مشکلات 
این بیمه به قدس می گوید: سابقه اجرای این بیمه 
به سال 1384 برمی گردد به این ترتیب در ابتدا 
توسط بهورزان و زیر نظر پزشکان مراکز روستایی 
پرونده سلامت تشکیل شده و کارت های سلامت 
به هر فرد روستایی تحویل داده می شد، چنان که 
روستاییان با در دست داشتن این کارت ها ابتدا 
از دارو و خدمات رایگان بهره می بردند اما بتدریج 
این کارت ها جای خود را به دفترچه های خدمات 
درمانی روستایی دادند که البته با روی کار آمدن 
دفترچه ها و نظام ارجاع کم کم شاهد افت کمی 
و کیفی این خدمات بودیم، چرا که دیگر همانند 
گذشــته نه دارو رایگان بود و نه امکان ویزیت و 
خدمات بســتری و تخصصی در بیمارستان ها و 

مراکز درمانی شهری فراهم می شد.
وی همچنیــن می افزایــد: زمانــی که فردی 

روســتایی بتواند در مراکز بهداشت روستایی 
خدماتی همانند تزریقات، پانسمان و آزمایش ها 
را دریافت کند، از بیمه مناسبی برخوردار است، 
اما زمانــی که به هر علتــی بخواهد به مراکز 
درمانی شهری مراجعه کند، مشکلاتش شروع 
می شود، چرا که باید این دفترچه ها ممهور به 
مُهر پزشــک مرکز بهداشتی درمانی روستایی 
باشد که این موضوع خود مشکلاتی را به دنبال 
دارد، زیرا همیشه پزشکان در دسترس نیستند؛ 
به ایــن ترتیب در عمل روســتاییان در زمان 

مراجعه به مراکز شهری سرگردان می شوند.
هاشمی ادامه می دهد: با توجه به پوشش نسبتاً 
خوب هزینه های خدمات بستری، این بیمه هنوز 
هم محبوبیت خود را بین روستانشــینان حفظ 
کرده اما با روی کار آمدن دفترچه های بیمه های 
ســلامت، روســتاییانی که دسترسی بهتری به 
شهرها داشتند ترجیح دادند تا به مشتریان بیمه 
ســلامت بپیوندند زیرا در بیشتر مراکز درمانی 
شهری این دفترچه ها بدون محدودیت پذیرش 

می شدند.
دکتر بهروز بنیادی، عضو کمیسیون بهداشت و 

درمان مجلس در گفت و گو با ما ضمن اشاره به 
مزایای بیمه روستایی در راستای محرومیت زدایی 
اظهار مــی دارد: اجرای کارامد این بیمه نیازمند 
بازنگری در ارایه خدمات در نظام ارجاع اســت، 
چنان که اغلب روستاها در برخی مناطق همانند 
خراســان از پراکندگی فراوانی برخوردارند، بنابر 
این زمانی که برای اســتفاده از خدمات درمانی 

و پزشــکی تخصصی  به شهرســتان ها و مراکز 
استان ها مراجعه می کنند به مُهر و امضای پزشک 

نیاز دارند که این سبب مشکل شده است.

 مانع تراشی ضرورت های اجتماعی
اما چرا خدمات بیمه های روســتایی باید متأثر 
از نظام ارجاع باشــد؟ بهروز بنیادی با اشاره به 
ضرورت نظــام ارجاع در حوزه ســلامت تأکید 
می کند: با توجه به شــرایط جامعه، ما نیازمند 
توجه بــه مدیریت هزینه ها هســتیم، چرا که 
دفترچه های درمانی همانند چک سفید امضاست 
که در اختیار مردم قرار گرفته اســت؛ از این رو 
شاهدیم که بســیاری از مردم و حتی نیروهای 
فعال در حوزه ســلامت به ایــن مقوله توجهی 
ندارند، چنان که در بسیاری از موارد افراد بدون 
نیاز به خدمات پاراکلینیکی ویژه در ماه چندین 
بار مورد معاینه قرار می گیرند و ســونوگرافی ها 
و تصویــر برداری های متعــدد انجام می دهند؛ 
همچنیــن در قبال انتقاد از این مســئله، مردم 
معتقدند از هزینه شخصی می پردازیم، در حالی 
که به واقع این گونــه هزینه های غیرضروری از 

جیب همه جامعه صرف می شود.

از این رو باید سرانه درمان افراد جامعه مشخص 
شود و خدمات سلامت بر همین اساس عادلانه 
در اختیــار آحاد جامعــه قرار بگیــرد و البته 
گروه هایی که نیازمند خدمــات و حمایت های 
افزون تر هستند، امکان دسترسی بیشتری به این 

خدمات داشته باشند.

 تقویت حمایت های اجتماعی برای 
مهاجرت معکوس 

با توجه به تحولات اجتماعی در سال های اخیر 
جامعه روستایی نیاز به حمایت های جدی تر دارد.

 مســعود رضایی، عضو کمیســیون اجتماعی 
مجلس شــورای اسلامی در این باره به خبرنگار 
ما می گوید: در حال حاضر از امور قابل توجه در 
روند توسعه کشور چالش مهاجرت روستاییان به 
شهرهاست که بنابر بررســی های انجام شده از 
دلایل این مقوله جاذبه های موجود در شــهرها 
می باشــد؛ همچنین بخشــی از این موضوع به 
وضعیت دسترســی به خدمات سلامت مربوط 
می شــود؛ بنابر این برای اجرای سیاســت های 
توســعه ای و تشــویق به مهاجرت معکوس از 
شهرها به روستاها باید این خدمات مورد نیاز در 
روستاها گسترش یابد، از این موارد اجرای بیمه 
روستایی است، چرا که روستانشینان و عشایر ما 
نیز به عنوان فردی که در این آب و خاک زندگی 
می کنند حق دارند کــه از امکانات و امتیازهای 
اجتماعــی و رفاهی برخوردار باشــد، به طوری 
که تصور نکنند در ارائه و دسترســی به خدمات 
سلامت شــرایطی متفاوت و حتی تبعیض آمیز 
با شهرنشینان دارند، چنان که رغبتی به اقامت 

و ماندگاری در مناطق روستایی نداشته باشند. 
وی با اشــاره به ضعف در ارائه خدمات درمانی 
به روستاییان خاطر نشان می کند: طی بازدید از 
مناطق روستایی می توان دریافت، گرچه تأکید 
بر اجرای نظــام ارجاع از موانــع بهره گیری از 
مزایای فراگیر بیمه ســلامت محسوب می شود، 
اما محدودیت ها و چالش های دیگری نیز در این 
زمینه وجود دارد، به طوری که در بســیاری از 
مناطق روستایی حتی افراد برخوردار از این گونه 
بیمه در عمل به دلیل نبود مراکز بهداشت یا عدم 
دسترسی دایم به پزشــک و دیگر فعالان حوزه 
سلامت به علت کمبود نیروی انسانی  نمی توانند 
از این خدمات بهره مند شوند؛ همچنین مناطق 
با کمبود امکانات و تجهیزات روبه رو هستند، به 
طوری که بنابر شــواهد موجود برخی خانه های 
بهداشــت حتی از یک سیستم رایانه برای ثبت 

اطلاعات محروم اند.

گزارش قدس از چرخه معیوب نظام سلامت 

چتر بیمه روستاییان در شهرها باز نمی شود
سه شنبه  2 آبان 1396
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جامعه

آنچه می خوانید :

چندی پیــش دکتر قاضــی زاده 
هاشمی وزیر بهداشــت، درمان 
و آمــوزش پزشــکی از یکــی از 
معضــات نظــام ســامت یعنی 
اعتبــار نداشــتن دفترچه هــای 
شــهرها  در  روســتاییان  بیمــه 
گفت و خواســتار یکسان سازی 
دفترچه های بیمه توسط شورای 
عالی بیمه شــد.آنچه می خوانید 

اشاره ای دارد به این موضوع:

از پسُت های یک شبه تا پول های نرسیده
آقای اسحاق جهانگیری؛ معاون اول رئیس جمهور بتازگی گفته است: 

مردم به آمار ما اعتمادی ندارند و آن را الکی می دانند.
من شخصاً از مردم شــنیده ام می گویند توضیحات سخنگوی دولت هم 
کلکی است، یعنی کلک می زنند؛ سر مردم را گرم کنند و از توضیحات آقای 
نوبخت چیزی مفهوم نمی شــود و بیشتر تصور بر این است که با شماری 

کودک ساده لوح سر و کار دارند که می توان با واژگان سرشان را گرم کرد.
دولت حتی نمی تواند توضیح بدهد فلان شــخصی را که به پســت 
مشاوری منصوب کرده اند و سال هاست روزنامه نگاری می کند، مشاور 
رئیس جمهور است یا مشاور رئیس دفتر رئیس جمهور یا رئیس و دبیر 

گروه گردآوری آثار و نوشته های رئیس جمهوری است؟
مشاوری است که کسی از انتصابش خبر ندارد و همه ابراز بی خبری 
می کنند.اصــلاً آقای رئیس جمهور چند تا اثر دارد که ایشــان دبیر 

مشاوران در این خصوص است؟
چرا خبر انتصاب را می پوشانند؟

وقتی کار به این سادگی را نتوانند برایش توضیح بدهند، چه انتظاری 
دارند مردم حرف هایشان را الکی ندانند.

در این دولت شــمار مشــاوران دولت و وزارتخانه ها در تمام زمینه ها 
بشدت افزایش می یابد. واقعاً دولت این قدر مشاور می خواهد؟

بتازگی متداول شــده اغلب صاحبان مقام های مهــم بویژه وزیران 
هم؛خانم هایشان را به عنوان مشاور معرفی می کنند. اگر آقا یا خانمی 
تخصص دارد چرا پسُت درست و حسابی به ایشان نمی دهید؟ اساساً 
از بیرون قلمرو دولت دســت خانمی را هر اندازه شوهرشان آدم مهم 
و صاحب مســندی باشــد گرفتن و آوردن و او را به عنوان مشاور در 
مقام های بالای وزارتخانه قرار دادن، تولید نارضایتی و بدبینی می کند 

و جریان ژن مخصوص را رواج می دهد.
خانم ها هر چقدر محترم و معزز باشند، چطور یکشبه می توانند پست 

مشاور یک وزارتخانه را عهده دار شوند؟
شخصی که مشاور می شود، باید دود چراغ ها خورده و سال ها در دستگاه 
دولت کار کرده باشد،تجارب ممتد اندوخته باشد.مثل آن کسی که 38، 
39 سال است مسندنشین است و بتازگی پس از اینکه به زور و خواهش و 
التماس از ایشان، پست وزارت را ترک گفت و مشاور ارشد همان وزارتخانه 

شد و هر روز پیش از ظهر و بعدازظهر به ایشان مشورت می دهد !
در زمان فتحعلی شــاه قاجار چهار وزارتخانه اصلی در کشور آن هم به 
پیشنهاد فرانسوی ها که باب روابط را با ایران گشوده بودند، تأسیس شد.

- وزارت دول خارجه یا مهام دول خارجه
- وزارت لشــکر )امور رسیدگی به ســاز و برگ و خواربار و اسلحه و 

مهمات نظامیان
- وزارت استیفا )حسابداری(

- وزارت فواید عامه
شمار این وزارتخانه ها کم و زیاد شد و در زمان حاج میرزا حسین خان 
مشیرالدوله سپهسالار قزوینی 9 باب شد، بعد همین طور افزایش یافت 
و در زمان مظفرالدین شاه ما صاحب 37 وزارتخانه بی ربط شدیم که 
فقط می خواستند عده ای را وزیر و صاحب حقوق و مستمری کنند. 
آن قدر عده حقوق بگیران و مستمری خوران زیاد شد که دولت امتیاز 
به خارجی می داد یا قرض می گرفت که حقوق کارکنان و مستمری 
بگیران را بپردازد. در مشروطه این شمار به 6 وزارتخانه کاهش یافت. 
هویدا شمار وزیران را به 18 نفر رساند که چند وزیر مشاور الکی هم 
در میانشان بودند.مثلاً وزارت کشاورزی را توسعه دادند که تبدیل شد 
به »وزارت کشــاورزی- وزارت منابع طبیعی و جنگل ها و شــیلات- 
وزارت تولیدات کشــاورزی و موادمصرفی، وزارت اصلاحات ارضی و 
تعاون روســتایی.« وزارت صنایع و معادن هم چند بار تجزیه و دوباره 
متحد شــد. اداره کل انتشارات و رادیو، وزارت اطلاعات شد. اداره کل 
هنرهای زیبا، وزارت فرهنگ و هنر شد. پس از انقلاب هم این تجمیع 
و تفرقه وزارتخانه ها ادامه یافت. وزارت صنایع و معادن را تقسیم کردند.

وزارت صنایع، وزارت صنایع سنگین، وزارت معادن و ذوب فلزات باز 
دوباره جمعش کردند.

روایت دوم
چندی پیش خانم نماینده نیشابور پایه میکروفون را برداشت و خواست 
بکوبد توی سر معاون استانداری خراسان رضوی که از دهانش در رفته 
گفته بود استان خراسان غربی. گویا عده ای در خراسان سعی می کنند 
اســتان چهارمی تأسیس کنند به نام »خراسان غربی« که مرکزش یا 
باید نیشابور باشد یا سبزوار. این خانم نماینده پی در پی یورش می آورد 
تا معاون اســتاندار را بکوبد و بپیچد و خونین و مالین و  داغان کند. 
نعره سر می داد و می گفت غلط کردی گفتی خراسان غربی! حرکات 
عجیبی داشــت و من فکر می کردم فحش ناموسی شنیده یا حرکت 
قبیحی از معاون استاندار سر زده است.گویا او دو ماه پیش گفته بود 

»خراسان غربی« و شاید نام سبزوار از دهانش بیرون آمده بود.
در هر صورت تمام شهرها می خواهند استانداری شوند. هر استانداری 
یک استاندار، چندین معاون، شماری مدیرعامل و مدیرکل و معاون و 

رئیس اداره خواهد داشت. نان همه این ها را باید ملت بدهد.
روایت سوم

این ترامپ دروغگو هم در سخنرانی هایش می گوید، اوبامای ضعیف و 
رقیق القلب، 160 میلیارد دلار پول های مسدود شده نفت را به ایرانی ها 
تحویل داده است. یک نفر نیست بگوید چنین وجوهاتی تحویل خزانه 
کشور نشــده است. همه اش سخن از چند میلیارد دلار است که یک 
قلم آن یک میلیارد و هفتصد میلیون دلار بابت وجوه مســترد شده 
خرید سلاح های دوران شاه است، پس این 160 میلیارد دلار کجاست؟
واقعاً دولت آن را تحویل گرفته و به مردم خبر نداده اســت؟ آخر اگر ایران 
160 میلیارد دلار پول خود را گرفته بود که اوضاع مالی کشور چنین نبود.

حال فرض می گیریم اوباما و ترامپ و اجدادشان این پول را به ما نداده اند. 
این همه پست و مقام تراشی و این همه پست مشاور بخشی برای چه؟

آخر از این مشاوران محترم چه برمی آید؟
در هر صــورت، باید آمارها آن قدر صحیح و متقن باشــد که مردم 
اعتماد کنند. دولت باید یک سخنگوی مسلط به کار خود داشته باشد 
که مردم حرف هایش را بپذیرند. در دولتی که حکم مشــاور به یک 
روزنامه نویس معروف خودمانی می دهد و همه مقام های نهاد ریاست 
جمهوری از آن ابراز بی خبری می کنند، معلوم اســت که آمارهایش 

نمی تواند مورد قبول واقع شود.

یادداشت های ساعت 25

جامعه- مریم آزاد: به تازگی کلیپــی در فضای مجازی 
منتشر شده که در آن برخی از اتباع افغانستانی که علاقمند 
به همراهی با اجتماع و راهپیمایی اربعین هســتند از وجود 
برخی موانع و محدودیت ها در ارایه ویزا اظهار گلایه می کنند.  

 هیچ محدودیتی برای سفر اتباع مجاز وجود ندارد
مجید آقا بابایی،دبیر ســتاد مرکزی اربعین وزارت کشور با 
اشــاره به محتوای همین  کلیپ به قدس گفت:بنابر آخرین 
اطلاعات موجود امسال 12 هزار نفر از اتباع افغانستانی برای 
شرکت در راهپیمایی اربعین ثبت نام کرده اند و هیچ مشکل 

حل نشده ای برای سفر اربعین اتباع مجاز نداریم.
وی ادامه داد:آن دسته از اتباعی که به طور مجاز در کشور ما 
حضور داشته و از دولت جمهوری اسلامی ایران کارت معتبر 
اقامت دریافت کرده اند، می توانند به دفاتر کفالت مراجعه کرده 
و با پرداخت هزینه هایی همانند اتباع ایرانی برای شرکت در 
مراسم اربعین  اقدام کنند. البته این روند در سال گذشته به 
همین منوال انجام شده است. وی افزود: اتباعی نیز که دارای 
گذرنامه افغانستانی هستند و دارای مُهر اقامت در کشور ما 

می باشند،می توانند به کنسولگری ها مراجعه کرده و با دریافت 
گذرنامه در مراسم اربعین حسینی حضور داشته باشند.

آقابابایی همچنان خاطرنشان کرد: فرآیند دریافت ویزا از سوی 
اتباع افغانســتانی خاص می باشد چرا که زمانی که برای سفر 
اربعین ثبت نام کردند باید اداره اتباع  اســتانداری ها و وزارت 
کشــور تأیید کند که آن ها مجاز هستند. همچنین در ادامه  
اسامی به نیروی انتظامی ارسال شده و برای این گروه به جای 
گذرنامه دفترچه ای صادر می شود. البته  این روند  چندان زمان 
بر و طولانی نیســت و هیچگونه مشکلی برای ویزای دریافت 
اتباع مجاز افغانستانی وجود ندارد. چنانکه با مراجعه به دفاتر 

کفالت و ادارات کل  اتباع استانداری ها می توانند اقدام کنند.
 ما تابع قوانین کشور میزبان هستیم

محمدجواد جمالی نوبندگانی،دبیر کمیسیون  امنیت ملی 
و سیاست خارجی مجلس شورای اســلامی نیز با اشاره به 
این که ما نمی توانیم قوانین کشــور میزبان را نقض کنیم،به 
خبرنگار ما گفت: به منظور تأمین امنیت این ســفر معنوی 
ما باید خواسته های کشور میزبان یعنی عراق را تأمین کنیم.

چنانکه  انتظار می رفت برای برگزاری اربعین طی توافقی با 
کشور مقصد  روادید حذف شود. درحالی که  عراق به دلیل 
شــرایط خاص خود این قضیه را نپذیرفــت.از این رو حتی 
اتباع ایرانی که دارای  ویزا نباشــند نمی توانند برای اربعین 
به عراق سفر کنند.چنانکه سال گذشته نیز  طی سفر اعضای 
کمیسیون امنیت ملی و سیاســت خارجی مجلس شورای 
اسلامی به مرزهای چزابه و شلمچه شاهد بودیم بسیاری از 
علاقه مندان به همراهی در این سفر روحانی به دلیل همراه 

نداشتن ویزا بازمانده اند.
وی تأکید کرد: اتباع افغانســتانی که با مشکلاتی برای سفر 
اربعین مواجه هســتند یا به لحاظ اقامت مجاز دچار مشکل 
هســتند یا آنکه از نظر پاســپورت با چالش هایی مواجه اند 
نیــز تفاوتی با هموطنان ایرانی ندارند. چرا که شــاهدیم در 
حال حاضر بســیاری از اتباع دیگر کشــورها همانند حوزه 
اسکاندیناوی، آمریکای لاتین و آفریقا برای شرکت در سفر 

اربعین ثبت نام کرده و هیچ مشکلی ندارند.

در واکنش به انتشار یک کلیپ در فضای مجازی عنوان شد

هیچ مشکلی برای سفر اربعین اتباع مجاز وجود ندارد

 دبیر ستاد مرکزی اطلاع رسانی داروها و سموم اعلام کرد سخنگوی سازمان ثبت احوال بیان کرد وعده سخنگوی وزارت بهداشت عضو کمیسیون اجتماعی مجلس انتقاد کرد

اعتبار ناچیز 70 میلیارد تومانی 
برای پوشش بیمه ای معتادان

دولت چند روز دیگر بخشی از 
بدهی وزارت بهداشت را می دهد

 اعلام آمارهای تازه
از ۴ واقعه حیاتی

 مرگ سالانه 700 ایرانی
به دلیل مسمومیت  با دارو

خانه ملت: عضو کمیسیون اجتماعی مجلس گفت: خسارت 
و ضرر و زیان ناشی از استعمال مواد مخدر معادل کل بودجه 

سلامت کشور است.
رسول خضری در مورد پیش بینی اعتباراتی به منظور 
تحت پوشــش بیمه قرار دادن معتادان، که در جلسه 
شــورای عالی بیمه مورد بررسی قرار گرفت و پروتکلی 
به انجام رســید، تا آن ها بر اساس آن علاوه بر خدمات 
دارویی از خدمات مشــاوره هم به طور رایگان بهره مند 
شوند، گفت: برای تحقق این مهم تنها مبلغ 70 میلیارد 
تومان در نظر گرفته شده که به هیچ وجه برای اجرای 
این طرح کافی نیســت، چراکه اگــر بخواهیم آن را در 
ابعاد مختلف توانمندسازی، روان درمانی و بهره مندی از 
جلسات مشاوره اجرا کنیم، به طور متوسط به دو سال 
زمان نیاز است، تا یک فرد معتاد به سلامتی کامل دست 

یابد.
این عضو کمیسیون اجتماعی مجلس یادآورشد: هم اکنون 
اعتیاد در کنار بیــکاری، یکی از بزرگ ترین آســیب های 
اجتماعی و ابر چالش کشور است، بنابراین نمی توان تنها با 
اختصاص 70 میلیارد تومان برای رفع این آسیب اجتماعی 

بزرگ چاره اندیشی کرد.

ایرنا: سخنگوی وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی 
گفت: دولت در چنــد روز آینده بخشــی از بدهی وزارت 
بهداشــت را به صورت نقدی و مقداری هم به صورت اوراق 

جبران می کند.
ایرج حریرچی بدون اشــاره به میزان پرداختی دولت 
برای جبران بدهی وزارت بهداشــت، افزود: قرار است 
بخشــی از مطالبات ظرف چند روز آینده به صورت 
نقدی و اوراق پرداخت شود هر چند نقد کردن اوراق 
و تحویل آن به طرف های طلبکار وزارت بهداشت نیز 

کار مشکلی است.
حریرچی پیش از این اعلام کرده بود وزارت بهداشت حدود 
15 هزار میلیارد تومان بدهی و 18 هزار میلیارد تومان طلب 

دارد.
ســخنگوی وزارت بهداشــت، درمان و آموزش پزشکی در 
پاســخ به پرســش دیگری درباره امکان اصلاح تعرفه های 
پزشکی، گفت: شورای عالی بیمه از هم اکنون وارد کارهای 
کارشناســی برای تعیین تعرفه های پزشکی سال 97 شده 
است که باید قبل از پایان سال و قبل از بسته شدن بودجه 
مشخص شود. با این حال هر احتمالی برای تغییرات در سال 

جاری نیز ممکن است وجود داشته باشد.

ایسنا: سخنگوی ســازمان ثبت احوال کشور ضمن اشاره 
به آمارهــای چهار واقعه حیاتی در کشــور درباره تجمیع 
کارت های هوشمند، گفت: قرار است دولت، متولی تجمیع 
کارت هوشمند شده تا از کارت های هوشمند موازی دیگر 

پیشگیری شود.
سیف الله ابوترابی گفت: در 6 ماهه اول سال 96 تعداد 764 
هزار و324 واقعه ولادت، 181 هزار و 542 واقعه فوت، 315 
هــزار و 752 واقعه ازدواج و85 هزار و 495 واقعه طلاق رخ 
داده اســت. وی همچنین در خصوص کارت ملی هوشمند 
نیز گفت: این کارت شامل اطلاعاتی در خصوص هویت فرد 
اســت. اما در بحث تجمیع کارت های هوشمند که مصوب 
هیئت وزیران نیز شــده اســت، قرار اســت دولت خودش 
متولی تجمیع کارت های هوشمند در کارت  ملی شود تا از 

کارت های هوشمند موازی پیشگیری شود.
سخنگوی سازمان ثبت احوال کشور اظهار کرد: لازم نیست 
افراد بعد از دریافت کارت ملی هوشمند برای دریافت کارتی 
دیگــر مراجعه کنند. به عبارت دیگر تمامی اطلاعات دیگر 
نیز در همان کارت ملی هوشمند ذخیره خواهد شد و بحث 
کارت های هوشــمند و پیشــگیری از کارت های موازی در 

دستور کار است.

ایسنا: دبیــر ستاد مرکزی اطلاع رســانی داروها و سموم 
به تشــریح جزئیــات آمــار و اطلاعات کشــور در زمینه 

مسمومیت های دارویی پرداخت.
دکتر یســنا به منش بــا بیان اینکه شــایع ترین علت بروز 
مسمومیت در جهان، مصرف داروها بیش از مقادیر درمانی 
است، ادامه داد: بر اساس آمار به دست آمده از 30 دانشگاه 
علوم پزشکی کشور، تعداد مسمومیت های ناشی از داروها 
اولین عامل مراجعه به بخش مســمومیت ها در کشور بوده 
است؛ به طوری که از بین 60 هزار مسمومیت گزارش شده 
به ستاد مرکزی اطلاع رسانی داروها و سموم در سال 1395، 
نزدیک به 27 هزار مورد مربوط به مسمومیت های دارویی 

بوده است. 
وی افزود با توجه به آمار ســازمان پزشکی قانونی کشور در 
خصوص مرگ و میر ناشی از مسمومیت دارویی، مشاهده 
می شود که ســالانه نزدیک به 700 نفر از هموطنانمان در 
اثر مســمومیت با دارو جان سپرده اند، البته مرگ ناشی از 
مســمومیت دارویی در کشور ما شــایع نیست و فقط 12 
درصد از کل موارد مرگ ناشــی از مسمومیت در اثر داروها 

اتفاق می افتد.

*خسرو معتضد

3000737274
 سامـانـه پیـامکـی
 صـفـحه اجـتماعی

انتقادها، پیشنهادها و ایده های خود را از طریق  این 
پیامک  به گروه اجتماعی ارسال فرمایید.
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